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Gerent del Districte 
Francesc Jiménez i Gusi 
 
Secretari del Consell 
Juan Carlos Parejo Perogil 
 

Desenvolupament de la sessió 

La presidenta saluda els assistents i obre la sessió. 

A) Aprovació de l’acta de l’anterior sessió ordinària de 14 de juliol de 2016 

S’aprova per unanimitat. 

B) Part informativa: 

1. Despatx d’ofici 

La presidenta indica que la Regidoria s’ofereix a respondre qualsevol dubte respecte al 
despatx d’ofici. 

El Consell se n’assabenta. 

2. Mesures de govern 

2.1. Millora de l’ocupabilitat al barri de Poble-sec en col·laboració amb la 
xarxa social i comunitària 

La senyora Carolina López Garcia, del GMDBComú, manifesta que la mesura s’ha 
treballat amb tots els departaments tècnics de l’Ajuntament. Agraeix la tasca a 
Barcelona Activa, a Maria Rangel com a Directora de Serveis, a l’equip de tècnics de 
Serveis a les Persones, a la Xarxa d’Entitats del Poble-sec per la feina en inserció 
sociolaboral al territori, als tècnics del Pla comunitari i de Poble-sec per a Tothom, a la 
Junta de la Coordinadora d’Entitats i a Bona Voluntat en Acció. 

Exposa que l’atur i les condicions laborals representen una de les principals 
problemàtiques de la ciutadania de Barcelona, on consten 80.000 aturats, 30.000 dels 
quals són de llarga durada, és a dir, que fa més de vint-i-quatre mesos que són a 
l’atur. Indica que la crisi econòmica i les polítiques d’austeritat han suposat una 
destrucció massiva de llocs de treball i una reducció del teixit productiu de la ciutat. 
Remarca que l’impacte de la crisi ha resultat molt negatiu per a tots els sectors de la 
població, si bé certs grups socials l’han patit de manera més intensa. Assegura que la 
creació d’oportunitats laborals i la lluita contra la precarietat genera preocupació als 
barris del Districte de Sants-Montjuïc i suposa una prioritat del govern i una motivació 
per a la present mesura. 

Afirma que el barri del Poble-sec presenta l’indicador de renda familiar disponible més 
baix del districte i una taxa d’atur dos punts superior a la mitjana de la ciutat. En aquest 
sentit, apunta que la mesura ha d’apostar prioritàriament per millorar l’ocupabilitat al 
barri, sense oblidar la promoció econòmica de la resta del territori. Per aquest motiu, 
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informa que s’està impulsant un Pla de desenvolupament econòmic del districte que 
estarà enllestit el juny del 2017. Corrobora que la mesura està inclosa en l’estratègia 
per l’ocupació de Barcelona, presentada recentment. 

Assenyala que la introducció de l’escrit proporciona un context a les raons per les 
quals s’impulsa la mesura. Informa que, a continuació, s’esmenta els actors 
institucionals involucrats al territori, els plans i els programes impulsats per Barcelona 
Activa, pel Districte de Sants-Montjuïc i per la Tinència de Drets Socials, entre d’altres, 
a més de mesures concretes que s’estan portant a terme al Poble-sec. Exposa que, a 
l’apartat següent s’explica l’encaix de la mesura per l’ocupació de la ciutat i les 
mesures impulsades seguint la línia de les que s’estan desenvolupant a la ciutat. Tot 
seguit, esmenta la Xarxa Veïnal i Associativa del Poble-sec, amb la qual s’ha preparat 
la bateria de mesures contingudes al text. Finalment, indica que la mesura descriu el 
funcionament de la Comissió Sociolaboral del Pla Comunitari, la qual es pretén enfortir 
i consolidar amb la posada en marxa de la mesura. 

Manifesta que la mesura té dos objectius: en primer lloc, crear nous programes 
codesenvolupats per agents acadèmics, socials i institucionals, treballant conjuntament 
amb universitats, espais de formació tant formals com no formals, entitats, 
associacions del barri que treballen en inserció sociolaboral i agents econòmics 
presents al territori; en segon lloc, enfortir la xarxa sociolaboral del barri, que 
s’incorpora des de l’inici per oferir col·laboració. 

Puntualitza que la mesura està dividida en quatre eixos principals de treball, el primer 
dels quals és la diagnosi i el mapa de recursos formatius, laborals i d’inserció. Informa 
que en aquest eix es pretén crear un mapa dels recursos de què disposa el territori 
actualment, tant formatius com laborals o d’inserció, per detectar on caldria afegir més 
recursos. Assenyala que el segon eix consisteix en la prospecció i captació d’ofertes 
de treball de proximitat per donar suport a les entitats del barri i les associacions que 
actualment desenvolupen aquesta tasca mitjançant visites a empreses i captació 
d’ofertes de proximitat. Informa que el tercer eix consisteix a orientar, inserir i formar 
laboralment els col·lectius. Finalment, el quart eix està destinat a crear un espai de 
treball compartit amb tots els agents públics, socials i empresarials del territori. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, considera que la mesura 
suposa una bona oportunitat per a les persones joves i els aturats de llarga durada. 
Opina que és bona idea treballar amb els agents del territori i expressa la seva 
esperança que el programa d’eixos, més enllà de la diagnosi, aporti noves oportunitats 
als fracassos de Barcelona Activa i les oficines de Treball de la Generalitat per 
aconseguir ofertes laborals que encaixin en el perfil de la persona a qui van 
adreçades. Considera important que el programa incideixi en la formació i la 
col·laboració voluntària amb les universitats. 

Se suma a les felicitacions als tècnics del Districte i a les persones que treballen en el 
territori. Destaca que Bona Voluntat en Acció presenta xifres molt positives respecte a 
la inserció laboral de les persones al llindar de la pobresa i en pobresa absoluta. Es 
mostra esperançat que el pla s’impulsi i afirma que el seu grup municipal plantejarà un 
seguit d’esmenes per millorar els programes. Demana que un cop finalitzada 
l’experiència pilot, es traslladi a altres barris del districte.  

Finalment, expressa l’abstenció del seu grup. 
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La presidenta recorda al senyor Calleja que les mesures de govern no se sotmeten a 
votació. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, considera que es tracta d’una mesura 
molt correcta per treballar amb les entitats del territori. D’altra banda, exigeix que no 
acabi esdevenint una de les moltes propostes que passen per Barcelona Activa, com 
ara una ETT que generi treball temporal, sinó que els llocs de feina siguin duradors i 
de qualitat. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, opina que la mesura és correcta i 
mostra la seva satisfacció pel fet que s’insti a parlar amb sectors econòmics 
tradicionals, com ara els de la restauració, la indústria o el port. Indica que es tracta 
d’una mesura molt transversal que abraça tots els sectors i considera que les beques 
de formació representen un aspecte molt positiu. Expressa la seva alegria pel fet que 
s’hagi adaptat una mesura proposada pel seu grup a l’Ajuntament, com ara la de 
desenvolupar el servei d’intermediació de Barcelona Activa. Destaca la política 
d’activació de les persones en atur de llarga durada, ja siguin majors de 45 anys o 
joves, i proposa que es potenciï les ajudes a aturats de llarga durada majors de 45 
anys en comparació amb els joves. Critica que s’hagi trigat tant a posar solució a una 
problemàtica tan primordial, si bé indica que cal fer tot el possible per augmentar 
recursos i obtenir millors resultats. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, aplaudeix la mesura de govern, tot i 
que critica que s’hagi presentat al cap d’un any i mig de mandat. Considera correcte 
que es delegui part del pressupost i de la capacitat executiva a actors que coneixen el 
territori i hi treballen. Afirma que la mesura no inclou punts com ara resultats esperats 
ni indicadors d’avaluació de cara a les futures aplicacions en altres barris, per tal de 
quantificar i aportar rigor metodològic a la mesura. Opina que s’hauria hagut 
d’incorporar una anàlisi de tots els plans d’ocupació per tal d’avaluar el que no ha 
funcionat, creuar experiències i enriquir l’estudi. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, manifesta que el seu grup municipal 
comparteix l’objectiu de millorar l’ocupació al Poble-sec i que anteriorment va impulsar 
a la Marina un conveni amb Trini Jove amb el mateix propòsit, de la mà de Barcelona 
Activa. Tanmateix, considera que el primer eix es podria haver iniciat abans de 
presentar la mesura de govern per tal d’avaluar-ne els costos i les accions concretes. 
Pregunta, respecte del segon eix, si cal ocupar el mateix treballador d’un projecte gran, 
traient-lo d’un lloc que funciona i reubicant-lo en un altre àmbit. Proposa que es 
dupliqui el model i se’l porti a terme a l’altra banda, sense tocar el treballador. 

Mostra la seva sorpresa pel que fa als costos de la formació que consten al tercer eix, 
ja que es parla d’uns 2.700 euros per persona. Opina que es tracta d’un cost molt 
elevat, considerant que està destinat a joves d’entre 16 i 25 anys, i que es treballen 
ofimàtica bàsica i xarxes socials. Aventura que els professors es trobaran superats pel 
coneixement dels alumnes. Puntualitza que l’eix parla de 15.000 euros d’accions 
formatives que no s’especifiquen. Denuncia que no es destini cap recurs econòmic 
addicional als aturats de llarga durada, a banda d’una sèrie d’autoajuda. Pel que fa al 
quart eix, manifesta que els objectius són tasques duplicades i que es destinen 15.000 
euros a redactar actes. En aquest sentit opina que s’hauria de replantejar la distribució 
de recursos per acabar de determinar les actuacions i aconseguir que els aturats de 
llarga durada disposin de més suports.  
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La presidenta afirma que la consellera responsable ha exhaurit el temps, de manera 
que la mesura es dóna per debatuda. 

El Consell se n’assabenta. 

3. Informe de la regidora 

La presidenta adverteix que la regidora disposa de quinze minuts per a la seva 
intervenció, afegits als set minuts i mig del seu grup que pot acumular. Indica que la 
resta de grups disposen de set minuts i mig. 

La regidora del Districte exposa que arran de la presentació de la mesura de govern 
han sorgit temes que encoratgen a seguir treballant en el Pla de desenvolupament 
econòmic, on tot just es comença a formar els equips de treball que redactaran i 
executaran anàlisis profundes de cara al Pla, que s’impulsarà a l’octubre i que s’està 
començant a planificar amb Barcelona Activa. Fa palesa la necessitat d’analitzar 
accions anteriors per afrontar els reptes presents, que són prioritat del govern del 
Districte.  

Afirma que la mesura brinda un esperit d’aposta pel territori i per la feina de les 
entitats, i que malgrat el to ridiculitzador del GMDCiU respecte a les propostes 
presentades, s’està invertint correctament els 75.000 euros del pressupost, que es 
destinen directament al districte per reforçar els espais de treball i arribar a unes cinc-
centes persones, contactant amb quaranta empreses de tots els sectors. Informa que 
la mesura va dirigida als sectors amb més dificultats, és a dir, els joves que marxen 
dels barris del districte i els aturats de llarga durada, amb equitat de gènere. 

Tot seguit, es proposa iniciar l’informe de la regidora. Anuncia que les festes majors 
generen dificultats per a diversos serveis de la ciutat i departaments del Districte a 
causa de l’elevada quantitat d’activitats a la via pública, cosa que es tradueix en sorolls 
i problemàtiques de neteja i convivència. En aquest sentit, destaca que al Districte de 
Sants-Montjuïc s’ha detectat un indicador global de qualitat de l’espai públic 
lleugerament superior al de la resta de la ciutat i que s’ha acabat l’estiu sense haver de 
lamentar incidents greus. Admet que, segons els informes de la Guàrdia Urbana, al 
mes de juliol s’han incrementat les queixes sobre soroll, algunes de les quals s’han 
produït en alguns espais on s’han identificat problemes específics, com en un bar de 
Badal que actualment ja està en traspàs després de nombroses inspeccions i multes. 

Respecte a sorolls en habitatges d’ús turístic, destaca que s’està produint un augment 
significatiu, per la qual cosa s’ha portat a terme inspeccions i ordres de cessament dins 
del Pla de xoc d’habitatges d’ús turístic. Matisa que s’ha detectat seixanta-sis pisos 
turístics il·legals als barris del districte durant l’estiu, els quals ja han rebut ordre de 
cessament. Opina que aquesta xifra evidencia la feina dels Serveis Tècnics. 

Informa que a Font de la Guatlla s’ha detectat conflictes de soroll. En aquest sentit, 
apunta que s’ha proposat la creació d’un grup de treball que es reunirà la present 
setmana i expressa la seva esperança de poder informar dels avenços de les 
reunions. Corrobora que han rebut licitacions del veïnat per la reducció de sorolls 
durant l’estiu i pels resultats de les converses amb el Poble Espanyol. 
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Pel que fa a la brutícia de l’espai públic, afirma que s’ha aguditzat a l’estiu, ja que ha 
estat molt sec i calorós, cosa que dificulta el manteniment. Comunica que s’ha reforçat 
la neteja. En aquest sentit, recorda que el Pla de neteja de l’estiu comença l’1 de juny i 
acaba el 30 d’octubre, i que durant aquest període s’ha augmentat el nombre 
d’operaris repartits en 73 equips a tota la ciutat. Assegura que s’ha incrementat la 
neteja a les tardes, el repàs de contenidors i la neteja de parcs i zones verdes. 
Reconeix que certs espais estan degradats i reclamen esforços. Per aquest motiu, 
esmenta que a partir del juny es va impulsar una campanya de conscienciació per 
informar que no només s’ha de netejar, sinó que cal deixar d’embrutar. Assenyala que 
la campanya per reforçar els serveis de la ciutat endega amb la temporada de recollida 
de fulla de la tardor i continua amb la campanya de sensibilització i la recollida de 
voluminosos, que tenen un impacte greu en certs barris a causa de l’estructura de 
carrers, com ara el Poble-sec. 

Amb referència als agents cívics, apunta que s’ha identificat els punts necessaris a 
millorar i les pràctiques incorrectes que es tradueixen en l’embrutiment de l’espai 
públic. Opina que la preocupació per la neteja és preocupant i que es va debatre al 
Consell de Barri del Poble-sec amb molta expectativa, de manera que anima a seguir 
regulant els serveis de la ciutat conjuntament amb el veïnat. 

Felicita el personal que ha treballat en les festes majors i fa palès que s’ha repartit 
gairebé 20.000 gots reciclables des de comissions i organitzadors de les diverses 
festes. Considera que la mesura es pot repetir l’any vinent un cop ajustada amb les 
comissions. A mode d’exemple, manifesta que a la Festa Major de Sants s’ha recollit, 
a partir de bujols de recollida selectiva, 1.500 quilos de vidre i 960 quilos d’envasos. 
Tanmateix, reconeix que queden moltes millores per implantar. 

Mostra la seva satisfacció pel desenvolupament de les festes majors, tant en la 
coordinació de carrers com en l’organització de la Guàrdia Urbana amb els Mossos 
d’Esquadra i la sensibilització institucional i ciutadana, cosa que ha contribuït al 
resultat positiu de les festes. Informa que el nou protocol d’actuació de Poble-sec 
Feminista ha derivat en unes celebracions lliures d’agressions sexistes i ha tingut 
resultats de sensibilització més enllà del Poble-sec. Comunica que l’actuació de la 
Guàrdia Urbana ha estat molt intensa, ja que s’han portat a terme 365 proves 
d’alcoholèmia, 69 de les quals han resultat positives. Indica que es va obrir 109 actes 
d’intervenció de begudes, cosa que ha suposat un decomís de gairebé 6.000 llaunes. 

Quant a l’inici del curs, confirma que les dades d’Educació encara no estan tancades, 
si bé manifesta que les xifres referents a l’alumnat entre P3 i de primer d’ESO són 
força similars a les de l’any anterior. Matisa que s’ha detectat un lleuger descens en 
els inscrits a l’escola pública en favor de la concertada. Confirma que el curs s’ha 
iniciat amb reformes i millores als centres educatius als barris del districte. Puntualitza 
que les que es van portar a terme a l’estiu van requerir una inversió aproximada de 
7 milions d’euros, 4,6 dels quals procedien directament de l’Ajuntament de Barcelona. 
Destaca que unes de les obres més significatives, encara en execució i previstes per 
al 20 d’octubre, són les de l’Escola Bàrkeno, a la Marina, on s’ha destinat fons per a la 
xarxa de sanejament i la planta baixa. 

Respecte al Pla d’usos i el futur de la superilla del triangle, exposa que s’inicia una 
nova etapa en què cal determinar els objectius per al barri, els quals s’estan orientant 
a un pla de dinamització comercial. Assenyala que s’està recollint tota l’experiència i el 
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treball previ de les superilles amb l’objectiu de dirigir-ho cap a una dinàmica de 
participació que defineixi com cal dinamitzar el comerç i com es pretén utilitzar l’espai 
delimitat en el Pla d’usos, consistent en el triangle comprès entre la plaça d’Osca i el 
carrer de Riego. Opina que es tracta d’un espai estratègic i amb moltes oportunitats. 

Pel que fa a l’habitatge, afirma que s’està afrontant una situació d’emergència, ja que 
actualment és difícil accedir a una llar a la ciutat. Indica que Sants està creixent en 
habitatge públic, amb infraestructures com les de Can Batlló i la Marina del Prat 
Vermell, que en el termini dels propers anys proporcionaran 600 habitatges de 
protecció oficial. En aquest sentit, destaca la tasca de les entitats de diversitat 
funcional, ja que enguany la Càtedra d’Accessibilitat de l’Escola Tècnica Superior 
d’Arquitectura està apostant per la Marina. Comunica que, al mateix temps que es 
reprèn el Sants Sense Barreres, també s’inicia la Marina Sense Barreres. En aquest 
sentit, recorda que l’11 d’octubre es farà un recorregut pel passeig de la Zona Franca. 
Admet que cal seguir treballant en l’accessibilitat a la seu del Districte gràcies a un 
projecte elaborat amb el Grup de Memòria Històrica. Afegeix que el projecte d’hort 
urbà a la terrassa de la seu del Districte serà gestionat per persones amb discapacitat. 

Esmenta que el CAP de Carreras i Candi està creant molèsties al barri, tal com s’ha 
detectat a les sessions informatives. Quant als jardins de la rambla de Sants, informa 
que s’han obert i posat en funcionament recentment, si bé amb algunes queixes. 
Assegura que s’està mantenint reunions amb els veïns de la rambla de Badal, 122, per 
tal de millorar la situació i esbrinar com els afecten les obres. Puntualitza que, a favor 
de la convivència i del bon ús de l’espai públic, s’està intensificant la presència de la 
Guàrdia Urbana. 

Recorda que recentment s’ha aprovat la singularitat i el Pla especial de millora urbana 
de la Satalia, amb força consens de les forces polítiques. Indica que calia protegir els 
camins i les fonts del barri, especialment evitant un increment de sòl i de sostre 
residencial. 

Manifesta que s’ha iniciat la Taula amb l’associació Salvem el Turó, que s’ha unit amb 
l’Associació de Veïns de Font de la Guatlla. Informa que actualment hi ha 22 punts 
aprovats de les demandes i una taula que tot just s’ha obert i que tindrà molt de 
recorregut per revisar el PERI de Font de la Guatlla. Exposa que en aquest barri s’ha 
identificat certes problemàtiques de mobilitat que s’abordaran a la Taula de Mobilitat. 
Comunica que s’ha creat la Taula de Mobilitat de Sants-Hostafrancs i la Bordeta, 
llargament esperada per veïnat i entitats, ja que existeixen dificultats de connexió amb 
les xarxes de mobilitat. Assenyala que s’ha reprès el servei de les línies de bus de 
barri 115 de la Bordeta, 121 del Poble-sec i 125 de la Marina en diumenges i festius. 

Exposa que la Generalitat ha cedit el sector 3 de Magòria, una notícia que s’ha acollit 
amb il·lusió a la Taula d’Esports per continuar treballant amb les entitats. Puntualitza 
que es tracta d’una superfície de gairebé 15.000 metres quadrats i proposa que durant 
el 2016 es redacti un projecte. Anuncia que es disposa d’una inversió de poc menys de 
3 milions d’euros. 

Finalment, explica que s’han fet còpies de la llista amb les obres finalitzades i les que 
estan en procés d’execució, acompanyades del cost i el cronograma, que es facilitaran 
als Consellers que les demanin. 
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El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, s’afegeix a les felicitacions a 
les festes majors i recorda que actualment encara s’està desenvolupant la 
d’Hostafrancs. Felicita la Coordinadora d’Entitats del Poble-sec per la recent Medalla 
d’Honor al Mèrit de la Guàrdia Urbana i fa un esment a l’Agrupació d’Artistes de la 
Marina-Montjuïc, que acaba d’inaugurar una exposició de recordatori dels seus trenta 
anys d’existència. 

Pel que fa a l’informe de la regidora, exposa que troba a faltar una referència al 
calendari del Pla d’actuació del Districte i el retorn d’aquest a les entitats, ja que es va 
assegurar que es portaria a terme al setembre. Critica que no s’hagi esmentat el PAM, 
ja que considera que cal impulsar projectes i fer les inversions necessàries. Opina que 
l’alcaldessa de la ciutat està més preocupada per crear un nou partit i per assistir a la 
manifestació independentista de la Diada que no pas per exercir d’alcaldessa i 
solucionar les problemàtiques de la ciutat. 

Recorda que no s’ha aprovat els pressupostos del 2016, per la qual cosa no es 
disposa de PAM, ni de Pla d’habitatge ni de PEUAT. Denuncia que la problemàtica de 
les terrasses continuï sense resoldre’s per garantir la convivència i l’ús de l’espai 
públic. Dóna suport a un replantejament consensuat de l’actual normativa, però no a 
les restriccions, les multes ni les propostes de l’alcaldessa que hi van incloses. Critica 
que fa quinze mesos que no es disposa de la modificació de l’Ordenança actual de 
terrasses per culpa de la passivitat municipal que ha fet perdre centenars de llocs de 
feina en tota la ciutat, concretament en el sector de la restauració. 

Respecte al transport públic, manifesta que les reivindicacions d’entitats i veïnat de la 
Marina, representats a la Taula de Mobilitat, no han obtingut una resposta satisfactòria 
per part de TMB. A mode d’exemple, destaca la proposta de modificació de 
recorreguts de l’H16 i l’estudi dels recorreguts de les línies 125, 13 i 23 per donar millor 
servei als barris del Polvorí i Can Clos, juntament amb el canvi d’ubicació de certes 
parades, com les de les línies 109, 79 i 125, que s’han col·locat pensant en la fira, però 
no en el veïnat. 

Quant al metro, critica la manca de notícies i la contradicció de les informacions. 
Mostra la seva esperança que a la propera Taula de Mobilitat o al proper Consell de 
Barri es presenti notícies positives per part d’algun responsable del Departament de 
Territori i Sostenibilitat de la Generalitat i de l’Ajuntament, i s’expliqui el calendari 
d’execució previst i el projecte del 2017 de cara a les dues parades de metro del ramal 
de la línia 10 obertes a la Zona Franca. Demana saber si actualment s’està executant 
alguna obra a la Zona Franca per part de la Generalitat. 

Esmenta que fa gairebé setze mesos que es va decretar la moratòria turística i lloa la 
capacitat del govern per fer autocrítica en les problemàtiques de situacions incíviques 
que s’han produït al llarg de l’estiu. Demana que també es faci autocrítica sobre si les 
inversions al districte s’estan ressentint de la moratòria. D’altra banda, vol saber si la 
taxa turística està obtenint un retorn en els barris del districte. 

Amb relació a l’habitatge, recorda que Barcelona necessita un pla d’habitatge en 
comptes del web que l’Ajuntament va anunciar recentment. Pel que fa al curs escolar, 
adverteix que continua sense atendre’s una bona part de la demanda d’escoles 
bressol, en la franja de zero a tres anys. Considera satisfactòries les obres de l’Escola 
Bàrkeno i reivindica l’ampliació i millora de la sala d’actes d’aquesta escola. 
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Respecte a la problemàtica del solar del carrer del Priorat, informa que es va obrir el 
passat dissabte i es va netejar, si bé els veïns en van tornar a demanar el tancament, 
cosa que es va portar a terme el dia anterior. Vol saber si es pretén obrir-lo 
properament i si l’equip de govern presentarà un projecte al veïnat. Opina que en 
aquell espai no s’hi pot encabir cap àrea d’esbarjo per a gossos. 

Vol saber l’estat del solar de Sant Pere d’Abanto, 7-13, ja que recentment en va 
consultar l’expedient i no hi consta cap sanció ni requeriment de neteja per al propietari 
al llarg del 2016, si bé n’hi havia una el 2015. Pregunta quin és el motiu i si es pretén 
portar a terme alguna mesura al solar o si s’ha reclamat una petició de llicència. 

Pel que fa al CAP de Carreras i Candi, corrobora que les condicions per als 
professionals que hi treballen no són les idònies i demana que es pensi en els usuaris, 
que varien entre 11.000 i 14.000. Reclama que l’equip de govern defensi el CAP de la 
mateixa manera que ho va fer l’anterior regidor, el senyor Jordi Martí. Mostra la seva 
esperança que es defensi els usuaris i es satisfaci la mobilitat i l’accés al CAP. 
Pregunta per què es deixa sense CAP el barri de Sants-Badal, tenint en compte que el 
nou CAP del carrer de Roger s’inaugurarà el gener del 2017. Finalment, pregunta per 
l’estat de l’ascensor del jardí de la rambla de Sants. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, se suma a les felicitacions de 
les festes majors, si bé lamenta que s’hagin detectat agressions masclistes malgrat els 
protocols feministes activats. Apunta que són casos invisibilitzats. Proposa que els 
protocols activats per a les festes s’estenguin a tots els àmbits i a totes les hores del 
dia. En aquest sentit, esmenta l’intent de violació que es va produir a la Zona Franca, 
denunciat per les Feministes de la Zona Franca. Comunica que el Consell de Dones 
està convocat per al 19 d’octubre, de manera que es podria plantejar l’elaboració de 
l’esmentat protocol de cara al 25 de novembre, el Dia contra la Violència vers les 
Dones. 

Pel que fa a l’inici del curs escolar, mostra la seva preocupació respecte a 
l’ensenyament públic. Demana debatre al Parlament quin model d’educació es desitja, 
ja que considera incorrecte no tenir una escola pública protegida com a garantia d’una 
societat amb igualtat d’oportunitats. 

Respecte al Pla d’usos, coincideix que és imprescindible, ja que abans de començar a 
executar modificacions sobre un territori cal iniciar converses amb el veïnat. 
Tanmateix, condemna el procediment portat a terme al carrer de Blai. 

Quant a les emergències d’habitatge assegura que cal treballar-les amb tots els 
sectors, inclòs els veïns que pateixen desnonaments, ja que molts són persones grans 
o que viuen soles i no tenen informació dels seus drets. Reclama que s’elabori un cens 
de pisos buits per determinar quines grans empreses propietàries disposen de pisos 
buits al districte. En aquest sentit, condemna la manca d’habitatge social. Pregunta si 
la qüestió del carrer d’Arizala està controlat, ja que s’ha assabentat per la premsa que 
s’hi preveu un nou desnonament, i es nega a presenciar com els Mossos d’Esquadra 
protegeixen la propietat privada d’un especulador. Recorda que al Parlament es va 
aprovar per unanimitat la ILP Habitatge. Proposa que es desobeeixi el Tribunal 
Constitucional, ja que aquesta mena de casos no es poden repetir. 
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Amb relació al turisme als barris, critica que encara quedin seixanta-sis pisos turístics 
il·legals. D’altra banda, destaca que la residència d’estudiants al Paral·lel en realitat 
actuava com un hotel. 

Mostra la seva preocupació per la problemàtica del transport. Pregunta si la línia 91 
d’autobús, que circula des de la Bordeta fins al centre de la ciutat, torna a funcionar en 
caps de setmana, tal com es va aprovar al Ple. Denuncia que TMB prengui les 
decisions pel Districte en comptes de posar-se al servei de la ciutadania. Pregunta 
quines mesures es prendran per implantar un bus a Sants-Badal en direcció al CAP i 
que permeti moure’s dins del barri. En aquest sentit, pregunta si les demandes al 
Consell de Barri tenen algun efecte, ja que aquesta proposta ha estat llargament 
reclamada. 

Expressa la seva alegria per la resolució de la demanda presentada pel seu grup 
respecte als mesuradors de nivells de contaminació al districte. Informa que des del 27 
de juliol hi ha instal·lada una unitat mòbil de l’Agència de Salut Pública de Barcelona al 
carrer de Cisell, davant de l’Escola Bàrkeno. Anuncia que es tracta d’un punt de 
mostreig que s’hi ha de quedar fins a finals de desembre i considera que aviat es 
disposarà de mostres i dades per mesurar els nivells de contaminació de la zona. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, mostra la seva solidaritat amb la 
senyora Rovira, del GMDCUP, víctima d’una agressió sexual el passat 1 de setembre. 
Manifesta que cal fer visible aquest tipus de violència per conscienciar les víctimes i 
encoratjar-les a denunciar davant dels poders públics. Opina que cal educar els infants 
i joves, no només en qüestions d’igualtat en drets i obligacions, sinó en el fet que les 
dones no són propietat dels homes. 

Exposa que, des del darrer Ple, l’activitat del districte en l’àmbit de consells de barri i 
consells sectorials ha estat mínima a causa de les vacances d’estiu. Felicita la Festa 
Major del Poble-sec, organitzada per la Coordinadora d’Entitats del Poble-sec; la 
Federació de la Festa Major de Sants i les disset comissions que la formen, i la Festa 
Major d’Hostafrancs, encara en marxa. Lamenta els actes vandàlics que han deteriorat 
figures i part dels decorats a la Trepitjada de raïm del barri de Plus Ultra, organitzada 
per l’associació de veïns del barri. 

Pel que fa a les convocatòries a diversos espais de participació, exposa que la qüestió 
es va acordar a la Junta de Portaveus amb un compromís per part del govern. Afegeix 
que les entitats, els veïns i els grups municipals opinen que les convocatòries 
s’anuncien amb pocs dies d’antelació. Critica que el guió de l’informe de la regidora 
estigués compost de cinc línies, la qual cosa no considera suficient per preparar una 
rèplica. Recorda que a la Junta de Portaveus preparatòria del Ple de juliol, la regidora 
es va comprometre a facilitar el guió per a la Junta de Portaveus. 

Informa que ahir es va celebrar la Taula de Mobilitat de la Marina i manifesta que, tal 
com es va indicar al Ple anterior, l’accessibilitat del barri del Polvorí i l’horari de les 
escales mecàniques continuen sent un problema. Afegeix que es va proposar que 
certes parades d’autobús canviessin d’ubicació o se’n creessin d’altres, a més 
d’implantar noves línies i modificar-ne algunes d’existents. Comunica que es va 
anunciar el projecte d’eliminació de quatre línies d’autobús, la 32, la 37, la 66 i la 91. 
Pel que fa a la 37, que connecta el passeig de la Zona Franca, el CAP de Manso i el 
Clínic, assegura que està molt concorreguda. Corrobora que el govern es posicionarà 
en contra de l’eliminació a mitjan de mes davant de TMB, a la qual cosa el seu grup 
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dóna suport. Respecte a la línia 91, recorda que a l’acta aprovada per unanimitat al 
present Ple es demana que aquesta línia torni a circular en diumenges i festius. 

Assenyala que en l’anterior Ple no va poder tractar dos temes que van sortir als 
consells de barri celebrats abans de l’estiu. Informa que el primer és l’incivisme de 
certs amos de gossos i ciclistes, que es tradueixen en problemes de convivència. 
Recorda que en el seu moment es va proposar habilitar un espai d’esbarjo per a 
gossos i carrils bici. En aquest sentit, opina que cal educar aquestes persones sobre 
com utilitzar l’espai comú, un procés que normalment s’aborda a l’escola i va més enllà 
de l’àmbit del Districte i les campanyes de sensibilització, informació i deures 
ciutadans. Reclama que els amos de gossos recullin els excrements, no facin ús 
indegut dels parcs, evitin concentracions a partir de certa hora i portin els gossos 
lligats, llevat en espais habilitats. Pel que fa als ciclistes, reclama que moderin la 
velocitat, respectin la prioritat del vianant a la vorera i compleixin les normes quan 
circulin per la calçada. 

Reclama una sanció per a aquelles conductes que infringeixin ordenances i el Codi de 
circulació. Demana que no s’informi els veïns del projecte quan aquest ja estigui 
decidit, sinó que es busqui la seva col·laboració. Recorda que va assistir a dues 
presentacions del primer projecte i que es van produir mobilitzacions i queixes veïnals 
per la qüestió de Joan Güell. Indica que una veïna va preguntar per la possibilitat de 
cancel·lar el projecte, cosa que se li va negar. Mostra la seva esperança que el 
projecte de Numància compleixi les expectatives, ja que el seu grup està a favor de la 
bicicleta com a mitjà de transport sostenible, però no a qualsevol preu. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, felicita la Coordinadora d’Entitats del 
Poble-sec pel recent guardó i els organitzadors de les darreres activitats, especialment 
les festes majors. Se suma a la condemna de les agressions masclistes, especialment 
en el cas de la senyora Rovira. Demana unitat en aquest assumpte i adverteix que la 
banalització del masclisme no es pot permetre en la classe política. Recorda que es va 
acceptar un prec per reforçar la campanya de la ciutat contra la violència masclista. 

Pel que fa a l’informe de la regidora, destaca que es gasta 175 milions d’euros en 
neteja i 125 milions en cultura. Opina que un dels reptes de la propera dècada serà 
invertir les proporcions, ja que les xifres són un reflex d’un problema social. 

Apunta que sense transparència ni informació la democràcia no és practicable. En 
aquest sentit, reclama traçabilitat per poder seguir el desenvolupament de les 
decisions preses. Recorda que l’equip de govern va prometre en campanya que 
iniciaria una nova era de transparència i traçabilitat. Assegura que el seu grup també 
creu en aquests principis i es mostra disposat a parlar-ne, juntament amb l’assumpte 
dels compliments de mandats democràtics generats pel Consell Plenari. Recorda que 
certs acords aprovats pel Ple haurien d’haver esdevingut un mandat executiu per al 
govern, cosa que finalment no ha estat així. 

Entén que certes proposicions exigeixen temps i una gestió complexa, i d’altres 
depenen d’una altra administració que no té voluntat o mitjans per portar-les a terme. 
D’altra banda, considera possible que tots els precs i proposicions aprovades per la 
voluntat democràtica del veïnat tinguin el seguiment, la gestió i el retorn informatiu 
adequat i prescriptiu. Tot seguit, enumera els casos que no han tingut compliment ni 
resposta: el suport al Parlament i al nou govern; l’impuls de catorze mesures a nivell 
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de barri; la recuperació del projecte inicial del poliesportiu del carrer de l’Energia; 
l’adaptació de l’intercanviador de la plaça; la compra de sòl a Font de la Guatlla; la 
dació en pagament per adquirir el Camp de Magòria; la inclusió del Pla de mobilitat de 
l’ampliació de la línia 115 als Ferrocarrils de la Generalitat; el reforç de les línies 13, 37 
i 109 a la Marina; la recuperació de metges al CAP de la Marina; la recuperació de 
l’Agapito a les comissions de la Festa Major; la Comissió de Seguiment de la Superilla 
de Sants-Hostafrancs; la Fira de Cultura de Sants-Montjuïc al carrer; el finançament de 
metro i el tramvia; la meitat del cànon d’Open Camp per a inversions al districte; la 
gratuïtat del Castell de Montjuïc; la reactivació del Pla Paral·lel; els ascensors del 
metro de la plaça de Sants; més dotacions d’agents cívics; la creació de plans 
d’ocupació; la represa de les obres de l’Orfeó; l’adequació de l’estació d’autobusos i el 
seu soterrament; la creació d’una Taula d’Espai Públic i Places; la convocatòria de 
taules de comissions, i la restitució del servei de l’autobús 91. 

Demana a l’equip de govern que adopti les eines necessàries per garantir la 
transparència i la traçabilitat de les decisions aprovades al Consell Plenari perquè, de 
manera visible i endreçada, tant ciutadans com organitzacions polítiques puguin 
esbrinar quines mesures s’han aprovat al Ple i quines gestions ha realitzat el govern 
per fer-ne el seguiment corresponent. Adverteix que, sense una dinàmica que permeti 
el seguiment dels acords presos en un ple, aquest òrgan de representació i presa de 
decisions democràtiques es devalua, de manera que es perjudica la democràcia i la 
reivindicació que les institucions de proximitat són les que més i millor responen a les 
demandes, les necessitats i les voluntats dels ciutadans i els administrats. Opina que 
es pot consultar el web i llegir les actes dels darrers plenaris, si bé la traçabilitat és el 
que dóna sentit al que s’aprova en ple. Afegeix que fins i tot allò que no pugui es pugui 
gestionar s’ha de poder traçar. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, s’afegeix a les felicitacions de les festes 
majors i a l’Agrupació d’Artistes de Montjuïc. Agraeix a la Coordinadora la seva feina i 
a la Guàrdia Urbana la seva complicitat en el dia a dia. Mostra la seva alegria per les 
millores en les festes majors. 

Demana que el guió de l’informe de la regidora s’enviï amb marge per preparar la 
sessió, tal com es feia en l’anterior mandat. D’altra banda, mostra la seva esperança 
que en els propers mesos es comencin a produir millores reals pel que fa a la 
convocatòria dels diversos òrgans, així com el seu enquadrament als diversos actes 
celebrats al districte. 

Recorda que fa quatre anys el seu grup va portar al Consell Plenari el Pla d’actuació 
del Districte, del qual s’havia fet retorn amb les entitats i s’havia debatut amb la resta 
de grups municipals. Pregunta quan es disposarà d’un calendari clar i fins quan caldrà 
esperar. 

Celebra que el curs escolar s’hagi iniciat sense incidències i que programes com 
l’Espai de deures es reprenguin. Tot seguit, demana per escrit els resultats del 
programa «Èxit» al Districte de Sants-Montjuïc. Lloa l’aprovació definitiva del Pla 
especial de la Satalia, així com la cessió del sector 3 de Magòria. 

Manifesta que la superilla de Sant Martí era una bona idea, si bé no està ben 
implementada, cosa que ha acabat perjudicant el teixit comercial, complicant la feina 
dels serveis públics i desertitzant un espai. Anuncia que una superilla va més enllà de 
posar tanques i pintar el terra, ja que és un projecte integral de remodelació dels barris 
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amb la finalitat de potenciar el teixit comercial i el benestar veïnal, retrobar la vida de 
poble sense sortir de la ciutat, construir una ciutat més humana, hiperconnectada i 
sostenible. Considera que cal decidir aviat com es pensa reformar la idea inicial o si en 
vista de la mala experiència de Sant Martí es recuperarà la idea original prevista i 
treballada en comptes d’improvisar. 

Pel que fa a l’habitatge, corrobora que cal demanar el finançament suficient per al 
PMH, tant de Can Batlló com de la Marina del Prat Vermell, per impulsar-los. Exposa 
que actualment es desenvolupa una campanya publicitària d’habitatge amb el lema 
«L’habitatge és un dret com una casa». Opina que, irònicament, la problemàtica s’està 
agreujant, ja que des de la moratòria d’allotjaments turístics s’han incrementat com mai 
els preus del lloguer, si bé l’Ajuntament sembla incapaç d’intervenir-hi. 

Apunta que el 40% de les compres de pisos a Barcelona el 2016 són d’estrangers que 
hi volen invertir en comptes de viure-hi, mentre que els preus dels pisos s’incrementen 
un 10% per manca de sòl. Opina que el govern hauria de recuperar la política de Trias 
per comprar sòl i construir habitatge de protecció oficial. 

Pregunta quants llocs de feina s’han perdut a Sants-Montjuïc a causa de la moratòria 
hotelera. Assenyala que els turistes no deixen de visitar Barcelona, però com que no 
es pot cobrir la demanda amb hotels, molts propietaris prefereixen guanyar diners 
llogant pisos a estrangers que no pas a les famílies. Vol saber quants apartaments 
turístics il·legals han tancat des de juliol del 2015 i si la moratòria ha provocat algun 
impacte sobre l’augment de la pressió en els preus. 

Recorda que cada dia es produeixen fins a deu desnonaments a la ciutat, cosa que 
l’equip de govern es va comprometre a eradicar. Pregunta quines mesures s’estan 
portant a terme per anul·lar-les per complet i quins canvis de protocol s’han executat al 
districte per tramitar l’eficiència. 

Pel que fa al CAP de Carreras i Candi, lamenta el que ha succeït i assegura que es va 
treballar molt per evitar-ho. Considera que es tracta d’una doble errada per part del 
Districte, ja que s’ha paralitzat l’inici del nou CAP durant un any i s’ha donat certs 
permisos en una gestió que s’hauria d’haver tractat amb més cura. Afirma que els 
ciutadans no haurien d’esperar tant l’arribada del nou CAP. En aquest sentit, demana 
que no es repeteixi un error semblant en projectes futurs. 

Celebra la inauguració del carrer del Corral. D’altra banda, demana que es pugui 
debatre sobre la Lleialtat Santsenca, la seva possible gestió i el Pla d’usos que es 
pretén impulsar. Vol saber si la remodelació del Paral·lel s’inclourà al PIM del 2017, i 
en quin punt es troba. Pregunta si a Font de la Guatlla s’ha elaborat algun estudi 
respecte dels costos associats que puguin derivar de la paralització de l’execució del 
PERI i de quina manera es pot resoldre. 

Manifesta que al Mercat de Sants queda pendent el tall de trànsit al carrer de Sant 
Jordi en les hores de mercat. Opina que s’hi ha de trobar una solució factible que 
beneficiï tothom i eviti mals majors. 

Respecte a l’agressió sexual a la senyora Rovira, aclareix que ell la va rebutjar des de 
bon principi. Puntualitza que no li agrada el llenguatge que utilitza, si bé li brinda tota la 
seva solidaritat, tant a ella com a totes les dones que pateixen agressions sexuals 
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provocades per actituds i pensaments masclistes. Reitera les disculpes a tothom que 
se sentís molestat pel seu comentari de Facebook i expressa el seu compromís 
perquè aquestes actituds siguin aviat una xacra del passat i per col·laborar amb la 
regidora en el que faci falta. 

Finalment, recorda que el passat 28 de setembre, el president Puigdemont va anunciar 
que com a molt tard el setembre del 2017 convocaria un referèndum sobre la 
independència de Catalunya. En aquest sentit, pregunta a la regidora si el Districte 
pretén col·laborar en l’organització en cas que sigui necessari. 

La regidora argumenta que l’incident del CAP de Carreras i Candi va consistir en un 
fum tòxic procedent d’unes obres de pavimentació d’un aparcament proper al CAP, al 
barri de Badal, cosa que va obligar a tancar les instal·lacions a finals de juliol. Informa 
que aquest fet es va traduir en el desallotjament de pacients i treballadors, una dels 
quals va patir una inhalació de quitrà. Comunica que cal prendre mesures, com la de 
traslladar les consultes al CAP de Sants, que és molt proper, i la d’accelerar i iniciar la 
licitació del CAP de Juan de Sada, un projecte que actualment està en licitació i les 
obres del qual finalitzaran aproximadament el 2018. 

Informa que, des que es van produir els fets, l’equip de govern ha mantingut converses 
amb la Generalitat, que és titular de l’equipament i el servei. Argumenta que s’ha 
coordinat les comunicacions amb el veïnat i associacions de veïns, que n’han estat al 
corrent en tot moment. Destaca que en un moment donat es va plantejar la possibilitat 
de fer bustiades, considerant que la informació havia d’arribar a tothom. Apunta que 
s’ha treballat coordinadament amb la Generalitat per decidir com s’actua respecte al 
servei, com s’ofereix solucions de proximitat a les persones afectades, però també 
com es protegeix un personal que treballa en unes condicions llargament denunciades. 
Es proposa trobar una solució definitiva i no anar posant pegats els obstacles. 

Pel que fa a la residència d’estudiants que operava com a hotel, assegura que se li va 
retirar la llicència, ja que no s’adequava a la seva activitat. Respecte als 
desnonaments, apunta que l’Ajuntament està prenent mesures. Quant al Pla 
d’habitatge, afirma que s’està treballant amb els diferents grups municipals per tal de 
presentar-ho properament. Amb referència a l’impacte directe de les diferents 
estratègies del Pla d’habitatge a Sants-Montjuïc, manifesta que s’està fent un gran 
esforç de recursos, buscant alternatives d’habitatge, mediant amb els propietaris per 
mantenir les persones al seu habitatge i creant nou habitatge públic. Afirma que s’ha 
reforçat els serveis de l’Oficina d’Habitatge i s’ha creat una unitat d’intermediació en 
els desnonaments. Exposa que des de principis del 2016 les oficines d’Habitatge 
disposen d’un equip de suport. Afegeix que es va crear la Unitat Contra l’Exclusió 
Residencial (UCER), la qual ha atès 239 casos de desnonaments en els primers vuit 
mesos de treball. S’ofereix a passar per escrit les xifres dels casos resolts, ajornats i 
solucionats per una via externa. 

Comunica que s’ha millorat les taules de desnonament dels districtes, on es coordina 
els diferents serveis que treballen en moments de desnonament, és a dir, Serveis 
Socials, Habitatge i Prevenció per tal de fer seguiment dels casos de vulnerabilitat 
social, definir les opcions, obtenir tota la informació prèvia i aconseguir un marge 
d’actuació. 

Pel que fa al control de l’obligació dels grans tenidors de cedir els habitatges buits, 
afirma que s’han reclamat gairebé 1.500 habitatges i se n’han aconseguit 550 més via 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 
 

15 
 

cessió per a vuit anys o via compra per sota el preu de mercat, els quals s’estan oferint 
en règim de lloguer social. Recalca que les polítiques d’habitatge no canvien d’un 
moment a l’altre, de manera que cal fer una aposta per la compra de sòl sabent que el 
canvi no serà immediat. Opina que Sants-Montjuïc és un dels districtes que presentarà 
canvis més aviat, si bé seran a llarg termini. Puntualitza que es tracta d’una aposta en 
àmbit de ciutat, cosa que consta al Pla d’habitatge. 

Quant a les agressions sexuals abordades al Consell de Dones, considera que cal 
enfortir la tasca al districte, especialment amb l’aproximació del 25 de novembre. 
Corrobora que cal animar noies joves i representants de tot el territori, i establir un 
objectiu que consisteixi a evitar les agressions sexuals en el marc de les violències 
masclistes i, alhora, lluitar contra la feminització de la pobresa. Opina que el Consell 
de Dones podria crear grups de treball per impulsar les estratègies ja descrites al marc 
teòric, que són les que tenen accions determinades i que s’han de portar a Districte 
amb accions més concretes. 

Recorda que es va atorgar el premi del Poble-sec Feminista. Considera que 
extrapolar-lo al Consell seria més difícil, tot i que es podria avançar en noves 
estratègies. Indica que La Mercè Antimasclista va plantar un estand informatiu on es 
van registrar més de cinc-centes demandes d’informació de persones que volien saber 
com actuar i quins serveis s’ofereixen a la ciutat. Admet que igualment es van produir 
agressions sexuals i denúncies. En aquest sentit, es compromet a treballar de cara a 
canviar la ciutat estructuralment i seguir avançant en la mateixa línia. 

Respecte a la transparència i la traçabilitat, assegura que es comencen a posar a 
disposició certes eines. Comunica que s’ha celebrat una primera reunió per donar 
traçabilitat a l’oposició. Es mostra disposada a parlar sobre les eines digitals o 
presencials necessàries per endreçar el seguiment de les propostes complertes i 
incrementar la transparència. 

Pel que fa a les obres finalitzades recentment, considera d’alta importància la 
reurbanització del carrer del Corral per a la mobilitat a l’interior del barri, ja que està 
dissenyada per facilitar la mobilitat a la ciutadania. 

Amb relació a la taxa turística, proposa que es faci una explicació sobre quins 
projectes reben inversions. Finalment, assegura que Ecologia Urbana ha elaborat un 
projecte respecte al carrer del Priorat que es presentarà als veïns properament. 

El Consell se n’assabenta. 

C) Part d’impuls i control: 

C.1 Proposicions/declaracions de grup 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CiU: 

Que es comenci un procés obert als veïns i entitats dels barris de la Marina 
per tal de dur a terme una reforma integral del passeig de la Zona Franca a 
partir de les propostes treballades des de Barcelona Regional (BR) 
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Que el projecte de reforma del passeig de la Zona Franca s’iniciï com a molt 
tard tan bon punt arribi el Metro als barris de la Marina 

Que el projecte de reforma del passeig de la Zona Franca inclogui d’acord 
amb el Port de Barcelona, la Generalitat i el Ministeri de Foment canvis en el 
PGM que permetin que el passeig de la Zona Franca pugui arribar en 10, 15 o 
20 anys fins el mar i el far del Llobregat 

La presidenta comunica que el temps estipulat per a cada intervenció és de sis minuts 
per al grup proposant i tres per a la resta de grups. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, argumenta que la qüestió ha estat 
llargament discutida a la Marina, ja que consisteix a delinear un horitzó que permeti 
començar a treballar amb les entitats i veïnat respecte al passeig de la Zona Franca, 
l’eix central del barri que ha estat en condició de provisionalitat durant molts anys, cosa 
que s’agreuja actualment amb les obres de la línia 9 del metro. 

Matisa que la proposta reconeix la importància del passeig perquè es pugui remodelar 
integralment i la reforma es comenci un cop hagi arribat el metro de la Marina per no 
prolongar la durada de les obres. Destaca que el passeig de la Zona Franca connecta 
tot el barri i Barcelona amb l’espai industrial de la Zona Franca, de manera que la 
Marina del Port té una oportunitat de recuperar el vincle amb la seva identitat i el seu 
orgull, ja que el port actua de paret amb el mar. Apunta que es podria portar a terme 
els canvis urbanístics perquè a llarg termini sigui possible fer-lo arribar fins al mar, tal 
com era anteriorment.  

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot favorable del 
seu grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, opina que el passeig de la 
Zona Franca hauria d’esdevenir un passeig de debò, amb menys trànsit i amb prioritat 
per als vianants, sense causar divisió entre els barris de la Marina. D’altra banda, 
considera que cal vigilar quins projectes s’apliquen per evitar especulacions en certs 
barris. Tot seguit, manifesta l’abstenció del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, critica que s’hagi presentat una 
multiproposta. Pel que fa a la reforma integral de la Zona Franca, expressa el suport 
del seu grup. En aquest sentit, proposa que entre veïns, entitats i tècnics valorin la 
viabilitat dels projectes i arribin a alguna concreció. 

Considera que no hi ha relació entre el projecte proposat i l’arribada del metro. 
Assenyala que es podria relacionar amb la construcció d’un carril bici, cosa que ja s’ha 
abordat a la Taula de Mobilitat. Opina que l’arribada al mar suposa un projecte molt 
ambiciós i que la prolongació del passeig desembocaria al port, i no a la platja. En 
aquest sentit, reitera que la proposta parla de deu o vint anys vista. Recalca que el pla 
de connectar amb el far del Llobregat i el mar podria incloure també connexions de 
vianants i de bici en àmbit metropolità entre el parc rural i el Prat de Llobregat, fins a 
convertir-lo en un projecte encara més ambiciós. 

Es mostra a favor d’obrir un procés de debat amb els veïns per portar a terme la 
reforma, però considera dubtós que aquesta s’iniciï, com a molt tard, quan arribi el 
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metro, ja que és un intent de retallar terminis amb el govern. Finalment, manifesta el 
vot favorable del seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, manifesta que les últimes notícies 
informen que aviat diverses administracions de la Generalitat arribaran als barris del 
Districte de Sants-Montjuïc, així com la línia 10 del metro de la Marina, cosa que 
suposarà una millora de les condicions de vida als barris. En aquest sentit, coincideix 
amb la demanda que cal repensar la zona i el passeig. Considera important que 
aquest sigui un eix vertebrador que creï sinergies i que les Marines es converteixin en 
un nou pol d’atracció. Adverteix que la reforma del passeig ha de tenir en compte 
criteris d’urbanisme de gènere, tant d’il·luminació com d’accessibilitat, a més de criteris 
inclusius per crear espais de convivència intergeneracionals i zones no segregades. 

Demana que es tingui en compte com afectarà el projecte als usos del voltant, ja siguin 
comercials o veïnals, per tal que no passi com en altres zones de la ciutat on es porta 
a terme la reforma sense pensar en les derivades. A continuació, expressa el vot 
favorable del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, comunica que el vot del seu grup 
serà negatiu per les mateixes raons que han portat al GMDC’s a votar a favor. 
Assenyala que el moll de l’os de la proposició és la reforma integral del passeig de la 
Zona Franca, si bé el seu grup discrepa de les propostes presentades. 

Coincideix que cal iniciar un procés obert al veïnat i les entitats, però vol saber les 
propostes treballades des de Barcelona Regional (BR). Argumenta que BR no ha 
elaborat cap estudi, segons han confirmat les seves consultes. D’altra banda, no entén 
que el projecte de reforma del passeig de la Zona Franca s’iniciï quan arribi el metro a 
la Marina, ja que considera més lògic que es lligui al carril bici o a la mobilitat en 
superfície. Aventura que el GMDCiU coneix informació confidencial sobre l’arribada del 
metro, ja que és responsabilitat seva al Parlament. 

Opina que el tercer punt de la proposta és irreal, ja que per finalitzar el projecte a vint 
anys vista cal implicar tres instàncies diferents: l’Ajuntament, la Generalitat i el Ministeri 
de Foment. Finalment, expressa el vot negatiu del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, corrobora que no s’ha presentat 
cap proposta per part de BR, sinó de l’Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB). Indica 
que s’han reduït els costos perquè els poguessin assumir els privats que feien 
promocions a la Marina del Prat Vermell per equiparar les pèrdues que havien tingut. 
Matisa que si aquests privats haguessin venut els seus pisos en un altre moment, 
haurien guanyat més diners. Per aquest motiu, considera que s’està afavorint Sòlvia. 
En aquest sentit, es mostra incrèdula pels vots a favor de la proposta de certs grups 
municipals. 

Recorda que a mitjan abril del 2015, un mes abans de perdre les eleccions, el senyor 
Antoni Vives, del GMDCiU a l’Ajuntament, va assegurar que el passeig de la Zona 
Franca es podia posposar un altre mandat, ja que en aquell moment calia arranjar la 
ronda Litoral, cosa que costava uns 250 milions d’euros, un cost superior al de les 
dues estacions de la Marina-Zona Franca. 
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Destaca que en les darreres propostes de l’AMB, el passeig de la Zona Franca ja no 
estava previst per arreglar en la seva totalitat, sinó des del carrer del Foc fins al final. 
Coincideix que cal elaborar un projecte per arranjar el passeig, si bé assegura no 
saber què s’està votant amb aquesta proposició. 

Quant al darrer punt, recorda que els terrenys del Far del Llobregat van ser cedits per 
l’Hospitalet de Llobregat al port de Barcelona per obtenir a canvi el servei de recollida 
de gossos i una indemnització força baixa. Informa que actualment s’ha produït un 
moviment social a l’Hospitalet que reclama el mateix, per la qual cosa si hi hagués 
algun canvi al Pla general demanat, caldria negociar amb l’Hospitalet i els seus 
moviments socials per aclarir la propietat dels terrenys que permetrien arribar al far del 
Llobregat. 

Manifesta la seva preocupació respecte al passeig de la Zona Franca, si bé recalca 
que vol actuar correctament, de manera que en el present mandat s’invertirà 3 milions i 
mig d’euros en una primera reforma, especialment d’obres i d’arranjament dels 
bassals. Indica que cal pacificar el trànsit a través del carril bici i fer la connexió amb el 
polígon de la Zona Franca i la connexió per a vianants i ciclistes, de manera que ja 
s’haurà encetat el projecte per fer el carril bici des de tot el passeig i connectar-lo amb 
el polígon, la Gran Via i la resta de la ciutat. 

El senyor Sarri aclareix que el Districte va demanar una reunió el 2014 amb el que 
llavors era director de BR, el senyor Willy Müller, i es va posar sobre la taula que el 
projecte s’estava treballant al seu despatx. Es mostra sorprès que no consti cap 
proposta per escrit, si bé admet que es pot tractar de l’AMB en comptes de BR. Indica 
que si s’obre un procés veïnal, l’Ajuntament s’ha d’assabentar sobre què s’ha treballat i 
de què es disposa abans de fer una proposta i veure quin és el marge urbanístic, com 
es pot treballar i fins on es pot arribar. 

Pel que fa al metro, argumenta que es tracta d’un tema de punts de vista. D’altra 
banda, assenyala que la possible arribada al port depèn del posicionament polític i de 
la voluntat de cada grup. Es nega a esperar el vistiplau de les administracions i 
proposa iniciar converses amb les administracions per arribar a acords. Adverteix que 
si els grups es tanquen directament, no s’arribarà mai a cap acord. 

Opina que el govern no creu que aquesta proposta es pugui acabar executant, ja que 
no té prou valentia de defensar el que opina. Assegura que anirà a defensar la 
proposta a una altra instància, ja que un PGM és un projecte complicat, especialment 
si també s’hi implica l’Hospitalet. 

El senyor Calleja demana tranquil·litat a l’equip de govern, ja que només es tracta 
d’una proposta, i critica els retrets de la senyora Pérez als grups que hi ha votat a 
favor. Considera que el senyor Sarri no diu bajanades, ja que només demana 
participació. Recorda que l’equip de govern va iniciar el mandat volent canviar les 
coses, si bé la presumpta nova política s’ha convertit en vella política. Reitera que el 
senyor Sarri ha parlat d’obrir un procés participatiu, consultar els documents i els 
projectes existents i demanar l’opinió de veïns i entitats. Tanmateix, opina que es 
tracta d’una aposta agosarada. 

Pel que fa al segon punt, assegura que no hi ha cap problema per lligar-ho a l’arribada 
del metro. Expressa el seu desig que les dues parades estiguin inaugurades el 2017 i 
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que més endavant es finalitzi el ramal de la línia 10. Aventura que segurament el 
projecte toparà amb qüestions legals i que el cost pujarà a desenes de milions d’euros. 

Considera satisfactori el projecte del carril bici, si bé adverteix que si s’acaba executant 
i al cap de poc s’ha de tornar a aixecar i remodelar, no serà pràctic. Proposa que 
s’actuï correctament mitjançant un procés participatiu. En aquest sentit, acusa l’equip 
de govern de no organitzar prou processos participatius. 

El senyor Lao puntualitza que la proposició parla de participar, a la qual cosa s’avé. 
Indica que a partir de les converses es pot incorporar idees per impulsar el projecte. 
Defensa que l’Ajuntament hauria de presentar un pla d’infraestructures com el que va 
presentar el GMDC’s i va ser aprovat. 

La senyora Pérez assegura que ha confirmat que la proposta és de l’AMB, no de BR. 
Puntualitza que el senyor Müller està sota sospita per haver impulsat projectes 
ruïnosos i antieconòmics amb el GMDCiU, per la qual cosa li mereix poca fiabilitat. 
D’altra banda, es mostra d’acord amb el projecte de remodelació. 

El senyor Sarri denuncia la nul·la voluntat de l’equip de govern per impulsar la 
proposició, ja que no s’ha prestat a cap transacció. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDPSC i el GMDBComú, l’abstenció 
del GMDCUP i el vot a favor de la resta de grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal ERC: 

Que el govern del Districte es comprometi, en un termini previ al 2017, a 
elaborar un esborrany d’implantació del model de superilles al nostre 
Districte el qual contempli la calendarització prevista en la seva implantació 
durant el present mandat. Així com les prioritats establertes i els criteris 
rectors que s’han tingut en compte per a establir-les 

Demanem igualment que l’esmentat esborrany contempli les campanyes 
informatives previstes i el tipus d’interlocució que es pensa establir amb els 
diferents actors, ciutadans, associatius i polítics 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, manifesta que darrerament la 
qüestió de les superilles ha quedat circumscrita a la implantació i a la prova pilot del 
Poblenou, cosa que ha suposat un canvi de model urbanístic de ciutat i de concepte 
de mobilitat, ja que s’ha entès com una xarxa que abasta tota la ciutat. Indica que el 
canvi de paradigma comporta canvis polítics, socials i tècnics. Argumenta que en el 
mandat anterior es va començar a desplegar el projecte de superilla de Sants-
Hostafrancs, si bé els esforços per reobrir el debat han estat infructuosos i el projecte 
ha quedat aturat. 

Assenyala que, més enllà d’aquest àmbit concret, no existeix una planificació detallada 
de la implantació de les superilles a tot el districte, per la qual cosa sol·licita 
l’elaboració d’un estudi d’implantació de les superilles al districte que tingui en compte 
les mesures de participació i interlocució amb el teixit social i associatiu del districte 
per evitar la problemàtica social sorgida al Poblenou. Afirma que les superilles no són 
propietat de ningú, sinó una transformació i un acord de ciutat. Indica que el seu grup 
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entén les superilles com el pla més ambiciós, de més dimensió i de més abast de les 
darreres dècades després del Pla Cerdà. 

Considera que amb la prova pilot de la superilla intensiva de Sants-Hostafrancs es 
perd alguna cosa, ja que el govern de la ciutat ho ha desvirtuat, traient-hi intensitat i 
donant-hi extensió. Exposa que s’ha convertit les superilles en un Pla de mobilitat i no 
en la visió integral de la sostenibilitat i de l’urbanisme del segle XXI, de manera que ha 
pervertit el concepte debatut en àmbit de pla participatiu de l’anterior mandat. Recorda 
que les superilles es van desenvolupar durant el mandat del PSC, si bé es van portar a 
la participació ciutadana durant el mandat de CiU i actualment es pretén executar-les 
durant el mandat de BComú. Per aquest motiu, opina que es poden considerar 
patrimoni de tothom. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, es posiciona a favor de 
l’esperit anterior, però no amb l’actual, ja que opina que la implementació de les 
superilles ha resultat caòtic al Poblenou. Mostra la seva esperança que amb el temps 
els efectes de la prova pilot es reverteixin. Lamenta que el projecte s’hagi desplaçat a 
altres indrets de la ciutat i proposa que s’hi continuï treballant. Tot seguit, expressa 
l’abstenció del seu grup. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, mostra la seva satisfacció pel model de 
les superilles, ja que suposa un increment de l’espai per a vianants en detriment dels 
vehicles motoritzats, a més d’una reducció de la contaminació acústica i ambiental. 
Adverteix que pot esdevenir contraproduent si no s’acompanya d’un pla d’usos que 
limiti les activitats permeses en l’espai guanyat als vehicles. A tall d’exemple el carrer 
Blai, pregunta què passaria si el carrer fos de vianants però no s’hi restringís les 
activitats. En aquest sentit, es nega a permetre que les superilles expulsin els veïns 
actuals. 

Coincideix en la majoria de punts de la proposició, com ara que la planificació ha de 
comportar la participació veïnal i una campanya informativa per evitar problemàtiques, 
si bé demana una vinculació amb l’elaboració del Pla d’usos. A continuació, expressa 
l’abstenció del seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, mostra el seu acord amb la proposició, 
si bé exigeix els estudis i el consens necessari per implantar-la i atendre els greus 
problemes de mobilitat del districte i de la ciutat. Proposa que s’implantin eixos cívics 
que estimulin les passejades com a mitjà de transport principal del districte. D’altra 
banda, esmenta el fracàs de la superilla del Poblenou a causa de la improvisació i la 
manca de planificació. Tot seguit, manifesta el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, considera que la proposició és lògica i 
sensata, ja que cal establir terminis i calendaris. Per tant, expressa el vot a favor del 
seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, manifesta el vot favorable del seu 
grup. 

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, exposa que el govern ja ha detallat 
les intencions de la implementació de les superilles a la ciutat. Indica que és prioritari 
iniciar-les a la trama Cerdà i en nous àmbits locals, com Sant Gervasi, Horta, Sant 
Andreu i la Prosperitat. Argumenta que la intenció del govern del Districte és 
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implementar la superilla de Sants-Montjuïc que hi ha prevista al programa 2011-2015 
de l’anterior mandat, per la qual cosa en el present mandat no s’implantaran noves 
superilles. Puntualitza que això no significa que no s’implementin nous espais 
massificats i es faci recerca de noves estratègies per millorar l’espai públic. Matisa que 
les atencions se centraran en la superilla disponible actualment. 

Recalca que la intenció del nou govern ha variat lleugerament, ja que s’ha prioritzat 
quatre eixos que avancen la mobilitat, milloren l’habitabilitat, fomenten la biodiversitat i 
promouen la participació ciutadana. Es mostra a favor de la feina de l’últim any en 
col·laboració amb els veïns i gràcies al PAD i el Pla d’usos. Considera possible 
presentar un primer esborrany del treball i un esquema de calendarització en funció de 
la diagnosi. 

El senyor Fexas pregunta si la superilla de Sants-Hostafrancs s’impulsarà en el 
present mandat. 

La senyora Riba ho nega. 

El senyor Fexas agraeix els vots a favor i el compromís del govern per explicar com es 
pretén abordar la qüestió al Districte de Sants-Montjuïc. Constata que el projecte de 
les superilles no es desenvoluparà tal com s’havia concebut i debatut en processos 
participatius, si bé es mantindrà el perímetre i la idea d’impulsar un procés 
d’implementació. Entén que l’equip de govern només pot comunicar el procés 
d’implementació, el pressupost i la calendarització, ja que és l’únic que es portarà a 
terme en el present mandat. 

S’aprova la proposició amb l’abstenció del GMDPP i el GMDCUP, i el vot a favor de la 
resta de grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal C’s: 

Que el Districte autoritzi anualment la organització d’un esdeveniment 
ciclista esportiu en el barri de Sants, i en cas que algun any no pugui 
celebrar-se en l’esmentat barri, es pugui traslladar a altres barris del Districte 
de Sants-Montjuïc, per la formació i promoció del ciclisme base, organitzat 
coordinadament pel Districte, el Club Ciclista Catalunya-Barcelona i demés 
entitats que vulguin adherir-se 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, exposa que la present proposta ha 
estat transaccionada amb el govern del Districte. En aquest sentit, anuncia que la 
sol·licitud sobre on s’havia de celebrar l’esdeveniment ciclista ha quedat ampliada. 
Demana disculpes als portaveus perquè a la proposta enviada el dia anterior no hi 
havia d’aparèixer la persona encarregada de la transacció. 

Exposa que el barri de Sants i el ciclisme estan molt vinculats. Informa que la primera 
Volta ciclista a Catalunya va tenir lloc el 1911 i la Unió Esportiva de Sants es va fundar 
el 1922, fruit de la fusió de les entitats del barri, cosa que va significar la recuperació i 
consolidació de la Volta. Assenyala que diverses entitats, curses i la tradicional afició 
al ciclisme certifiquen la vinculació de Sants amb aquest esport. 
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Apunta que actualment el ciclisme també suposa un element habitual de transport per 
qüestions ambientals, de sostenibilitat, d’hàbits de vida saludables i d’una formació 
holística per als joves. 

Manifesta que al febrer del 2016 es va refundar el Club Ciclista Catalunya Barcelona, 
que havia desaparegut el 1968, amb la finalitat de consolidar un equip ciclista de 
carretera. Comunica que el Club pretén recuperar la promoció del ciclisme i tornar als 
carrers del districte l’espectacle de les carreres ciclistes mitjançant la celebració d’un 
esdeveniment d’aquesta mena com a part del calendari de la Copa Catalana i la Copa 
Criterium de la Federació Catalana de Ciclisme per tal que es consolidi com una prova 
anual al mes de març a mode de celebració de l’aniversari de la fundació de l’entitat el 
22 de març de1946. Tot seguit, llegeix la proposició. 

Matisa que la transacció consistia a ampliar la celebració de l’esdeveniment a 
qualsevol altre barri del districte. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot a favor del seu 
grup. 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, es mostra a favor de 
promoure l’ús de l’espai públic per part d’una entitat esportiva que fa ciclisme de base. 
Per tant, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, mostra la seva esperança que els 
tècnics del Districte i els organitzadors trobin una solució adequada a la proposició. Tot 
seguit, manifesta el vot a favor del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, expressa el vot favorable del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, celebra que la transacció es 
mantingui. Remarca que de les deu activitats ciclistes celebrades de manera regular 
anualment a Barcelona, sis tenen lloc a Sants-Montjuïc: la Volta Ciclista, la Down 
Urban Barcelona, la BTT, la Gran Fondo Barcelona, la Pedalada Barcelona-Sitges i la 
Cursa Ciclista de Sants. Argumenta que això suposa talls de circulació i queixes del 
veïnat, de manera que cal advertir que no és senzill organitzar esdeveniments al 
carrer. 

Recorda que la transacció pretén estendre la celebració en altres barris del districte, 
cosa que el grup proposant va acceptar. Destaca que s’ha debatut la proposta amb 
l’entitat i anuncia que el president de la qual, el senyor Josep Beltran, és present al 
Ple. Tot seguit, manifesta el vot favorable del seu grup. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, expressa el vot a favor del seu 
grup. 

El senyor Lao agraeix els vots a favor i accepta les crítiques. 

S’aprova la proposició per unanimitat. 
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Proposició/declaració de grup del Grup Municipal CUP:  

Que el Grup de Treball de Memòria Històrica de Sants-Montjuïc s’encarregui 
d’elaborar un estudi i una proposta amb l’objectiu de restituir l’esperit 
original i el nom d’Iberona al recinte de Montjuïc avui anomenat «Poble 
Espanyol» 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, exposa que al Parc de 
Montjuïc hi ha el Poble Espanyol, un recinte que Puig i Cadafalch volia anomenar 
Iberona. Afegeix que Puig i Cadafalch també va ser autor de les quatre columnes que 
es van tornar a alçar recentment, després d’haver estat enderrocades el 1929 per 
Primo de Rivera. Indica que la dictadura de Primo de Rivera va suposar la supressió 
de tots els indicis de catalanitat del projecte de Montjuïc i el va desvirtuar. Apunta que 
Iberona reunia les característiques de diversos indrets de la península Ibèrica i els 
pobles ibers de la Mediterrània, si bé va passar a anomenar-se Pueblo Español de las 
Regiones de España fins a finals del franquisme. 

Comunica que, arribada la democràcia, es va traduir el nom del castellà al català i el 
Poble Espanyol es va convertir en un espai primordialment turístic, cada vegada més 
allunyat de la ciutadania. Anuncia que la seva gestió serà en mans d’una societat fins 
al 2036. Indica que la proposició es portarà a terme dins de l’àmbit de les taules i els 
consells de Cultura. Tot seguit, llegeix la proposició. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, expressa el vot negatiu del 
seu grup. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, matisa que el nom de Poble Espanyol 
neix en el marc de l’Exposició Universal de Barcelona de 1929, un nom que s’ha 
mantingut en el temps, inclosa la Segona República Espanyola i l’arribada de la 
democràcia. Considera erroni associar la denominació actual amb les dictadures, ja 
que es tracta d’un nom històric. 

Assenyala que, si la idea és seguir estrictament les idees originals del projecte, també 
estava previst enderrocar el Poble Espanyol en acabar l’Exposició Universal, cosa que 
no es va arribar a portar a terme per l’èxit i l’impacte del recinte en la població. Mostra 
la seva esperança que els consellers del GMDCUP no demanin l’enderrocament del 
Poble Espanyol. Opina que no té sentit anomenar-lo Iberona, ja que en el projecte 
actual no s’inclou cap tret de les comunitats iberes, sinó que s’observen edificis 
representatius de quinze comunitats autònomes espanyoles i trets diversos de 
l’arquitectura espanyola. 

Argumenta que la creació del Poble Espanyol va ser encomanada als arquitectes 
Ramon Reventós i Francesc Folguera i als artistes Xavier Nogués i Miquel Utrillo, que 
van viatjar per tot Espanya recollint el material necessari per dissenyar el recinte per a 
l’Exposició Universal. Apunta que pensaven dedicar pavellons a l’art amb les principals 
característiques dels pobles d’Espanya. Afegeix que el nom de Poble Espanyol és una 
marca reconeguda internacionalment i nacionalment. Demana que es tingui més en 
compte les preocupacions reals dels ciutadans de Sants-Montjuïc. 

Acusa el GMDCUP d’hispanofòbia per voler retirar el monument de Colom, canviar el 
nom del Poble Espanyol i treure referències a la monarquia borbònica. Es mostra 
conscient que no es pot interpretar els fets històrics del passat amb mentalitat actual, 
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però que sempre són els mateixos els que resulten afectats. A tall d’exemple, recalca 
que hi ha carrers dedicats als almogàvers, coneguts per les seves barbàries a Grècia, 
Albània o Bulgària, si bé no se’n demana la retirada, tal com passa amb l’estàtua a 
Jaume I, que va actuar contra la població musulmana de Mallorca. Matisa que Sabino 
Arana i Pompeu Gener eren racistes, però no es reclama la retirada de les seves 
plaques de carrer i plaça perquè eren nacionalistes. Tot seguit, expressa el vot negatiu 
del seu grup. 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, manifesta que la història del Poble 
Espanyol és desconeguda malgrat el seu èxit turístic. Corrobora que el projecte inicial 
va ser desvirtuat per Primo de Rivera, que pretenia vendre una imatge determinada del 
món mentre eliminava indicis de catalanisme apartant Puig i Cadafalch dels projectes 
de transformació de la muntanya de cara a l’Exposició Universal. Tot seguit, expressa 
el vot favorable del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, entén la voluntat del GMDCUP, si bé 
argumenta que el projecte executiu no encaixa amb el projecte inicial, de manera que 
el canvi serà lògic si es modifica el recinte i se’n recupera l’esperit original. A 
continuació, manifesta l’abstenció del seu grup. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, considera pertinent obrir un estudi 
per part del Grup de Treball de Memòria Històrica. Es mostra en contra de l’exposició 
de motius, si bé defensa que es portin a terme els estudis. Tot seguit, expressa el vot 
favorable del seu grup. 

El senyor Joan Sanromà Baulo, del GMDBComú, considera que la proposta s’hauria 
d’haver presentat al Grup de Treball de Memòria Històrica per elaborar un estudi, 
tenint en compte que al Districte de Sants-Montjuïc conviuen les dues entitats potents 
que més coneixen la història de Montjuïc, de l’Exposició Universal i de la prèvia 
exposició de les indústries elèctriques i del Centre d’Estudis Montjuïc. En aquest sentit, 
coincideix que cal elaborar un estudi per part del Grup de Treball, sense que aquest 
vagi encaminat a un resultat determinat. Convida tots els consellers a participar al 
Grup de Treball. Tot seguit, expressa el vot favorable del seu grup. 

La senyora Pahissa agraeix les intervencions i exposa que el seu propòsit era 
comunicar una informació que no s’acostumava a explicar i demana, elaborar un 
estudi i recollir la proposta en l’àmbit de treball de la Taula de la Memòria Històrica del 
districte. 

El senyor Sarri pregunta a la presidenta si les transaccions in voce tornen a estar a 
l’ordre del dia, ja que entén que el GMDCUP no només proposa elaborar un estudi, 
sinó canviar el nom del recinte. 

La presidenta opina que el sentit del vot de cada grup ha quedat clar. 

El senyor Deusedes confirma que es demana l’elaboració d’un estudi per restituir 
l’esperit original del Poble Espanyol. Puntualitza que el seu grup discrepa de la 
restitució, si bé hi vota a favor per promoure l’elaboració de l’estudi. 

El senyor Joaquim Forn i Chiarello, del GMDCiU, pregunta si es vol restituir tant 
l’esperit original com el nom d’Iberona. 
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La senyora Pahissa aclareix que es demana l’elaboració de l’estudi, i si l’estudi decreta 
que cal canviar el nom, la proposta s’haurà d’elevar a altres instàncies.  

La presidenta demana que s’aclareixin els termes de la proposició. 

La senyora Pahissa nega que s’estigui transaccionant la proposició, tal com es va 
acordar a la Junta de Portaveus. Aclareix que no està demanant una posició del 
Districte, sinó l’elaboració d’un estudi. 

La presidenta considera que l’abstenció del GMDCiU és fruit d’una interpretació literal 
de la proposició, de manera que li permet canviar el sentit del vot després dels 
aclariments. 

El senyor Sarri es nega a canviar el sentit del seu vot i demana que a la propera Junta 
de Portaveus es debati si es permeten les transaccions in voce. 

La presidenta nega que en aquesta proposició s’hagi fet una transacció in voce, sinó 
que cada grup ha expressat el seu vot segons la interpretació del text. 

La regidora matisa que cap estudi no pot portar a un canvi de nom de manera directa i 
inamovible, sinó que l’esperit de l’estudi pot encoratjar la recuperació del nom. 
Puntualitza que el seu grup ha interpretat la proposició de manera figurativa. 

El senyor Forn aclareix que es vota un text i no una interpretació, de manera que insta 
el GMDCUP a explicar clarament què es vota. 

La presidenta admet que la proposició dóna lloc a interpretacions, si bé nega que la 
proposta reclami un estudi que justifiqui el canvi de nom. Matisa que el grup proposant 
ha expressat la voluntat que el resultat de l’estudi derivi en el canvi de nom. Demana 
que cada grup justifiqui clarament el que està votant. Finalment, i de cara al futur, 
exigeix que els textos sotmesos a votació siguin més clars i no permetin interpretar 
que s’ha produït una transacció in voce. 

La senyora Pahissa critica que tots els portaveus disposaven de la proposició i el seu 
grup estava disposat a debatre’n el sentit. Demana disculpes per la confusió 
provocada i es mostra conscient que les transaccions in voce no són permeses. 

S’aprova la proposició amb el vot en contra del GMDPPC i el GMDC’s, l’abstenció del 
GMDCiU i el vot a favor de la resta de grups. 

Proposició/declaració de grup del Grup Municipal PPC:  

Que aquest Consell Plenari de Sants-Montjuïc traslladi a l’Ajuntament de 
Barcelona instar el Departament de Salut de la Generalitat la reobertura del 
Centre d’Atenció Primària de Carreras Candi, a l’àrea de Sants-Badal, i a que 
es garanteixi per part del Departament la continuïtat d’aquest CAP fins que 
estigui construït i posat en funcionament el nou del carrer Roger 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que des del passat 26 
de juliol, el CAP de Carreras i Candi és tancat. Indica que aquell dia es va anunciar 
que el tancament seria provisional i que es prolongaria tot el mes d’agost, de manera 
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que els usuaris s’haurien de dirigir al CAP de Sants. Denuncia que, havent passat 
agost i setembre, els responsables de Salut han comunicat el tancament definitiu del 
CAP. Recorda que el tancament definitiu ja es va voler fer efectiu el 2013 a causa de 
les deficiències que arrossega i a les condicions gens idònies en què treballen els 
professionals. 

Assenyala que, anteriorment, el Departament de Salut de la Generalitat havia acabat 
cedint a la pressió i havia acabat que el CAP no es tancaria fins que no se’n construís 
un altre, la ubicació del qual es va determinar el 2014. Matisa que el nou CAP es 
construirà al carrer de Roger, a l’àmbit de Juan de Sada, si bé les obres no s’han 
iniciat. Recalca que el CAP de Carreras i Candi atén una població aproximada de 
d’11.000 persones, moltes de les quals són ancians, per la qual cosa actualment han 
d’anar caminant o en metro al CAP de Sants. En aquest sentit, recorda que la parada 
de Plaça de Sants encara no està adaptada i considera que cal garantir la mobilitat fins 
que no es construeixi un nou CAP. 

Comunica que els tècnics de l’Institut Català de Salut (ICS) asseguren que el perill 
d’intoxicació per les emissions tòxiques del 26 de juliol s’ha esvaït, així com les 
reticències dels professionals per tornar a treballar en un lloc poc idoni. Reclama un 
compromís del Departament de Salut per garantir la continuïtat del CAP fins que el 
següent no estigui en marxa, aproximadament a finals del 2018. D’altra banda, recorda 
que el CAP de Corral no es va posar en marxa fins al cap de set mesos de la seva 
finalització, ja que hi mancava l’equipament i els professionals. 

Dubta del compromís del govern del Districte per exercir una defensa forta del CAP, 
que és gairebé l’únic de Sants-Badal. Acusa l’equip de govern d’haver rebaixat la 
pressió des que es va iniciar el mandat i demana a la regidora que s’hi involucri com el 
regidor de l’anterior mandat. Tot seguit, llegeix la proposició. 

Recorda que dilluns passat, hi havia un col·lapse al CAP de Sants per demanar hora. 
Expressa la seva solidaritat amb la persona intoxicada i demana l’informe dels tècnics 
de l’ICS sobre si les emissions romanen o no. Exposa que la setmana anterior, una 
responsable de Salut va afirmar que la seguretat dels professionals no estava 
garantida. Pregunta si la seguretat dels professionals ha estat garantida al llarg dels 
anys, ja que el CAP no tenia sortida d’emergència ni prou ventilació, de manera que hi 
havia prou motius per tancar-lo. Aventura que els usuaris es desplaçaran als CAP de 
la Marina, el Corral i Sants, on es produirà un col·lapse malgrat l’increment d’atenció 
domiciliària i derivacions a Manso o a altres centres. 

Considera trist que no s’hagi iniciat les obres malgrat que estigués planificat per al 
juliol del 2015. Acusa el govern de manca de credibilitat per anunciar que s’iniciaran al 
gener del 2017. Es compromet a demanar disculpes al proper Ple si efectivament les 
obres estan iniciades. Finalitza recordant que els usuaris passaran dos anys i mig 
sense un CAP proper. 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, corrobora que el CAP de Carreras i 
Candi presenta un estat deficitari des de fa anys. Recalca que el personal va presentar 
queixes sobre les males condicions de treball, i actualment no vol tornar-hi. Coincideix 
que cal un CAP a Sants-Badal, si bé reconeix que l’espai esmentat era provisional, per 
la qual cosa critica la demora en les obres del CAP definitiu. Insta l’equip de govern i el 
Departament de Salut que prenguin mesures al més aviat possible. Expressa la 
necessitat d’impulsar mesures pal·liatives, com ara l’atenció domiciliària i la millora de 



 
 
Districte de Sants-Montjuïc 
 

27 
 

l’accés del veïnal al CAP de Sants mitjançant l’autobús del barri. Manifesta l’abstenció 
del seu grup. 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, assenyala que la proposició es va 
presentar abans de la reunió informativa que va celebrar el Districte amb representants 
de l’ICS i el veïnat de Sants-Badal per tal d’explicar les raons del tancament definitiu. 
Apunta que, havent escoltat les informacions, les reivindicacions i el testimoni del 
veïnat, va quedar palès que el local presentava deficiències importants abans del 
tancament definitiu, com ara l’absència de sortida d’emergència. Puntualitza que 
després de les obres de la planta baixa, les condicions eren arriscades per a pacients i 
professionals, fins al punt que existeixen informes que desaconsellen l’estada 
prolongada al local. 

Expressa el dilema de donar suport al veïnat que reclama l’obertura del CAP o 
l’acceptació del tancament definitiu i l’exigència d’iniciar les obres del CAP de Roger 
mentre es facilita una atenció sanitària digna als veïns de la zona mitjançant el reforç 
de l’atenció domiciliària i del transport públic. Tot seguit, expressa el vot negatiu del 
seu grup. 

El senyor Jordi Fexas i Massanés, del GMDERC, agraeix la presentació al senyor 
Calleja, ja que es considera damnificat per la problemàtica com a usuari del CAP. 
Corrobora que el personal no vol tornar al CAP, de manera que el barri s’ha quedat 
sense equipaments per instal·lar-ne un altre. Considera que no té sentit invertir un 
milió d’euros en un local alternatiu, ja que es trigarà un any a adequar-lo i al cap de 
nou mesos el nou CAP estarà enllestit. Demana exigència, ja que els usuaris estan 
perdent qualitat assistencial. Puntualitza que la prolongació de dos anys no era qüestió 
de pressupost i culpa el Departament i l’Ajuntament d’una mala planificació. 

Assegura que l’associació de veïns ha acceptat que es tracta d’un cas irremeiable i 
demana cura en la gestió de la mobilitat, el nombre de metges, la qualitat, la 
disponibilitat d’horaris i l’assistència. Tot seguit, expressa l’abstenció del seu grup. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, assegura que no es pot forçar els 
treballadors a tornar i lamenta el retard de les obres del CAP. Mostra la seva 
esperança que s’invertiran totes les mesures possibles per facilitar el trànsit als 
pacients. A continuació, manifesta l’abstenció del seu grup. 

La senyora Àngels Boix Junyent, del GMDPSC, acusa el senyor Calleja d’haver-se 
quedat únicament amb la part negativa de la reunió i no assabentar-se de la 
problemàtica real. Assegura que certs assistents veien la transferència de CAP de 
Sants com una oportunitat de ser atesos en condicions. En aquest sentit, afirma que 
els pacients estan felicitant el personal per l’atenció rebuda. Admet que es perd 
proximitat, si bé hi ha veïns de l’avinguda de Madrid que sempre han hagut d’anar a 
visitar-se a Numància. Mostra la seva sorpresa pels que defensen ser còmplices de 
treballar amb condicions laborals adverses i arriscades. Agraeix que la sortida 
d’emergència no s’hagués de fer servir i que es pogués atendre la doctora intoxicada a 
temps. Tot seguit, manifesta el vot negatiu del seu grup. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, exposa que 
l’associació de veïns, les institucions i els professionals coincideixen que cal anar al 
CAP de Badal, ja que el trasllat és irreversible. Argumenta que s’ha demostrat el 
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contrari i que el servei al CAP de Sants ha incrementat satisfactòriament, amb un 
nombre reduït de queixes. Pel que fa a la previsió de col·lapse, assegura que el servei 
és el mateix, amb el mateix nombre de professionals i amb espais més amples, cosa 
que permet millorar l’atenció. Aventura que no es produirà cap problema, tot i que es 
compromet a fer seguiment de la situació. A continuació, manifesta el vot negatiu del 
seu grup. 

Es rebutja la proposició amb el vot en contra del GMDC’s, el GMDPSC i el 
GMDBComú, l’abstenció del GMDCUP, el GMDERC i el GMDCiU, i el vot a favor del 
GMDPPC. 

C.2  Precs 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Que el Districte de Sants-Montjuïc conjuntament amb l’àrea de Medi Ambient 
faci tot el possible per trobar una manera de dur a terme de forma correcta el 
manteniment integral dels jardins i es posi en marxa l’ascensor de Mercat 
Nou 

La presidenta manifesta que el temps estipulat per a totes les intervencions és de dos 
minuts i mig. 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, indica que els jardins de la rambla de 
Sants es van veure lleugerament deteriorats durant el primer mes, si bé avui presenten 
més bon aspecte. Felicita el govern per la millora i demana un manteniment en el futur. 
D’altra banda, denuncia que l’ascensor de Mercat Nou encara no funciona i exigeix 
que es posi en servei.  

La senyora Maria Riba Albiach, del GMDBComú, afirma que el Districte de Sants-
Montjuïc fa tot el possible per executar un manteniment correcte de tots els 
equipaments i espais públics del districte. Recalca que els jardins s’han d’adequar a 
aquest servei segons les funcions d’espai, tenint en compte l’envergadura de la 
rambla, per la qual cosa s’han d’anar modificant i millorant en funció dels usos i dels 
resultats obtinguts. 

Quant a l’ascensor, assegura que s’ha tractat la problemàtica amb el veïnat. Comunica 
que el Servei de Manteniment d’Ascensors ha reportat dificultats amb la tramesa de 
recanvis, cosa que ha provocat un retard en la reparació. Es compromet a fer el 
possible per accelerar la reparació, si bé no concreta un termini límit. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Que s’acondicionin tots els solars abandonats resultants de les 
expropiacions del Turó de la Font de la Guatlla, de tal manera que deixin de 
ser insegurs i insalubres i deixin de generar patologies a les finques veïnes 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, destaca la voluntat del Districte de 
desencallar la situació de provisionalitat en què es troba el barri del Turó de la Font de 
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la Guatlla. Considera que un primer pas seria el de dignificar els espais que el 
conformen, ja que actualment no compleixen els mínims de salubritat i higiene. 

Indica que el GMDERC va més enllà dels vuit punts acceptats pel govern després de 
debatre-ho amb els veïns. Demana un pla integral per condicionar tots els solars del 
barri, ja que és inacceptable tenir veïns de primera i de segona. Tot seguit, formula el 
prec. Adverteix que estaran atents al compliment de les mesures. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Que el Districte encarregui de forma urgent un estudi de seguretat vial en 
relació a la porta d’accés de l’Institut Mare de Déu de la Mercè i zona 
d’influència, amb la finalitat d’evitar el risc que suposa la situació actual, i a 
l’hora, de forma immediata, instal·li provisionalment mentre es confecciona el 
citat estudi, les mesures de seguretat necessàries (pas de vianants, 
semàfors, senyalització vertical...) amb l’objectiu de garantir la seguretat en 
les entrades i sortides del centre d’alumnes, professors, treballadors i 
visitants del mateix 

El senyor Ángel Federico Lao Peña, del GMDC’s, argumenta que al carrer dels Motors, 
122-130, de la Marina del Prat Vermell, hi ha l’Institut Mare de Déu de la Mercè, que 
ha iniciat el curs amb prop de 1.900 alumnes. Assenyala que el centre disposa 
únicament d’una porta d’accés, comuna per a alumnes i vehicles en un carrer d’un sol 
carril i doble sentit on circulen vehicles pesants, ja que comunica polígons de la Zona 
Franca. Apunta que la porta no presenta cap pas de vianants ni semàfors, i els més 
propers es troben a cinquanta metres de distància. Matisa que l’únic senyal present és 
una quadrícula groga que prohibeix que els vehicles s’hi aturin. Exposa que l’institut 
demana des de fa temps una solució al risc que comporta la manca de senyalització 
adequada a la porta i a l’entorn del centre per tal de garantir la seguretat i eviti 
accidents. A continuació, formula el prec. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, afirma que fa dies que s’està 
treballant amb l’Institut de la Mercè. Informa que s’ha acordat pintar el pas de vianants 
perquè enllaci amb el del carrer de Pontils, a més de comunicar-los els efectes de la 
modificació. Recorda que una part del prec afecta els cotxes privats del professorat, si 
bé cal tenir en compte que la política de l’Ajuntament és la de no afavorir el cotxe 
privat. En aquest sentit, es compromet a buscar alternatives. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal C’s: 

Que el Govern del Districte insti a l’Ajuntament a que es comprometi a 
estudiar i adoptar mesures, en el termini de tres mesos, per a revisar i 
millorar els protocols dels serveis d’acollida i protecció animal, millorar la 
supervisió d’aquests serveis, millorar la seva eficiència i transparència i 
promoure una bona coordinació i col·laboració entre l’Administració i les 
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entitats de protecció animal, per evitar situacions tan desagradables com la 
ocorreguda en el cas de la Sra. Swaantje Schnarre 

La presidenta apunta que en la present intervenció intervindrà una persona del públic. 

El senyor David Labrador Gabriel, del GMDC’s, indica que el 21 d’abril de 2015 es va 
iniciar una operació de rescat de gats a casa de la senyora Swaantje Schnarre, la qual 
s’havia trobat sense vida al seu domicili. Comunica que l’operació va ser criticada per 
algunes entitats que van denunciar errors per una manca de coordinació i col·laboració 
entre entitats i administració. Informa que la senyora Schnarre va ser fundadora i 
presidenta de l’associació Gats Urbans i era coneguda pel seu activisme en la 
protecció animal, la seva tenacitat i la seva incansable labor en la recollida i atenció 
dels gats del carrer. Considera que la seva feina hauria de ser reconeguda. Indica que 
l’operació de rescat va acabar el 9 de maig, quan el Centre d’Acollida d’Animals de 
Companyia va comunicar a diverses entitats proteccionistes que havien sacrificat 
catorze gats, tres per raons humanitàries i onze per manca de sortida. Exposa que els 
gats havien estat reclamats per tres associacions protectores per ser adoptats a 
Alemanya, de manera que el sacrifici s’hauria pogut evitar. Afegeix que un dels gats va 
morir en precipitar-se des d’una finestra. Tot seguit, formula el prec. 

El senyor Graeme Thompson manifesta que el dos de maig es va assabentar de la 
mort de la senyora Schnarre i de la recollida dels gats, i es va comprometre a no 
deixar que es repetís un episodi semblant. Considera que l’única manera d’evitar que 
els gats es precipitin a la mort és que l’Ajuntament obligui l’OPAB a rectificar la seva 
insensibilitat a la memòria de la senyora Schnarre a la seva carta a El Periódico. 

El senyor Domingo de Guzmán Alonso Chapa, del GMDBComú, assegura que el 
govern està compromès en la millora del tractament humanitari de tots els éssers vius. 
Assegura que instarà Ecologia Urbana perquè en el termini de tres mesos ofereixi una 
resposta sobre com millorar els protocols d’acollida i protecció animal. 

S’accepta el prec. 

Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Traslladar novament a l’Ajuntament i al Departament de Territori i 
Sostenibilitat de la Generalitat la necessitat d’adaptar la parada de Metro de 
plaça de Sants i de l’intercanviador de les dos línies, així com explicar en la 
Comissió de Mobilitat o en la de seguiment del Consell de Barri de la Marina 
l’estat de les obres, calendari i posada en marxa de les dos estacions del 
ramal de la línia-10 de Metro previstes per al 2017 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que la parada de 
metro de Plaça de Sants i el seu intercanviador, tant a la línia 5 com a la línia 1, 
continuen sense estar adaptats. Assenyala que ni el calendari d’execució del ramal de 
la línia 10 del metro ni el de la posada en marxa de les dues estacions previstes per al 
2017 no són clars. Denuncia que en els darrers anys, el GMDPPC ha presentat 
preguntes, precs i proposicions envers totes dues qüestions als plens. Per aquest 
motiu, considera que la Generalitat i l’Ajuntament han d’informar de l’estat de les obres 
del ramal i del calendari en la propera Comissió de Mobilitat i en la Comissió de 
Seguiment del Consell de Barri o en aquest mateix. Tot seguit, formula el prec. 
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La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, es compromet a instar la 
Generalitat a fer accessible l’estació i assegura que recentment se li va comunicar que 
es proporcionaran idees per apartar el projecte vigent, el qual requereix uns recursos 
econòmics inexistents. Comparteix que la Generalitat i l’Ajuntament han de donar 
explicacions respecte a la qüestió del ramal. 

S’accepta el prec. 

Que es defineixi un calendari de realització dels 8 punts de millora acceptats 
per l’equip de govern del Districte envers el turó de Font de la Guatlla, 
continuar treballant per incorporar els altres 5 punts que inicialment també 
havien estat acceptats i que s’estableixi una taula de treball amb els veïns del 
turó per veure quines solucions se’ls hi dóna a les finques afectades per la 
tercera fase del planejament urbanístic del PERI en els propers mesos 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, manifesta que el turó està 
afectat pel PERI des de 1976 i considera necessari dignificar-lo amb un seguit 
d’actuacions. Indica que a finals de juny, l’equip de govern del Districte va acceptar vuit 
dels vint-i-dos punts de millora que va presentar l’Associació d’Afectats pel PERI del 
Turó de Font de la Guatlla, si bé no es va fixar terminis de realització.  

Apunta que cal netejar i ordenar el jardí del tram superior del carrer del Crisantem, 
col·locar papereres, eliminar el pal de subministrament elèctric en desús a les escales 
del carrer de la Begònia, netejar i millorar els terrenys del carrer de Getsemaní al parc 
infantil dels horts urbans, delimitar els marges del parc infantil, reparar el fanal del 
carrer de Chopin i millorar el manteniment dels entorns. Proposa establir una taula de 
treball amb el veïnat del turó per donar solucions a les finques afectades per la tercera 
fase del planejament urbanístic del PERI en els propers mesos. Tot seguit, formula el 
prec. 

El senyor Albert Deusedes i Perelló, del GMDPSC, puntualitza que el calendari de 
realització inclou els vuit punts de millora acceptats que se sumen als cinc que ja 
estaven acceptats. Corrobora que la Taula de Treball es va crear el 27 de setembre 
per treballar la possible desafectació del PERI i per fer un seguiment dels vint-i-dos 
punts reclamats per l’Associació. Informa que la Taula es va constituir en una reunió 
entre el govern del Districte i l’Associació, i va servir per detallar i calendaritzar les 
accions a emprendre, a més d’entregar una còpia del calendari a tots els presents. 

Afirma que es pretén entregar per escrit a l’Associació que abans del 31 de desembre 
de 2016 es portaran a terme els punts 3, 6, 10, 12, 18, 20, 21 i 22; mentre que abans 
del primer trimestre del 2017 s’haurà executat els punts 5, 7, 8, 16 i 17. Indica que cinc 
dels nou restants (1, 2, 9, 13 i 14) depenen d’empreses municipals o d’altres àmbits, si 
bé es compromet a vetllar perquè es portin a terme. En aquest sentit, recalca que 
aquests punts no es poden calendaritzar. Pel que fa als punts 4, 11, 15 i 19, afirma 
que s’ha comunicat al veïnat afectat per què no es poden portar a terme fins que no es 
decideixi si s’executa la desafectació. 

S’accepta el prec. 
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C.3 Preguntes 

Es planteja pel Grup Municipal CiU: 

Quants projectes d’hotels han quedat aturats al Districte per la moratòria del 
PEUAT? Quants milions d’euros s’han deixat d’invertir al Districte de Sants-
Montjuïc com a conseqüència? Quants llocs de treball s’han perdut? 

El senyor Sergi Sarri Camargo, del GMDCiU, exposa que des del juliol del 2015 hi ha 
una moratòria a Barcelona que inclou tot tipus d’allotjaments turístics i afecta el 
Districte de Sants-Montjuïc. Critica que aquesta decisió ha afectat projectes d’inversió i 
nous llocs de feina al districte. Indica que aquesta moratòria deriva en una economia 
de ciutat que no emprèn, ni és productiva, ni crea llocs de feina. Tot seguit, formula la 
pregunta. 

El senyor Xavier Farré Perisé, del GMDBComú, indica que les preguntes en forma de 
bloc dificulten l’argumentació. Pel que fa a l’aturada de l’economia després de l’impuls 
del PEUAT, defensa que les dades macroeconòmiques apunten que la ciutat es troba 
en la millor situació dels darrers cinc anys. Respecte a la creació de llocs de treball, 
informa que un monocultiu de turisme a Barcelona genera un perill per a l’economia, ja 
que en un cas de saturació d’aquest sector tothom queda exposat. Quant a la qualitat 
de les feines creades, assegura que alguns estudis demostren que el sector hoteler i la 
restauració acumulen les feines més precàries i temporals de la ciutat. 

Al·lega una manca de competències de l’Ajuntament per millorar la qualitat de les 
feines que es generen. Insta la Generalitat a apuntar directament als sectors de 
l’hoteleria i la restauració, on es porten a terme pràctiques abusives. Considera 
necessari reforçar la inspecció. Insinua que el CiU desitja un mercat lliure que ho reguli 
tot, si bé adverteix que fins ara aquesta dinàmica ha generat situacions complexes en 
molts barris de la ciutat on abunda el turisme. Nega que l’equip de govern tingui la 
solució, tot i que intenta regular els locals de lliure concurrència per ordenar-los. 
Puntualitza que l’objectiu del PEUAT és ordenar el sector d’habitatges i hotels de la 
ciutat. Informa que el Districte ha denegat la llicència en virtut de la moratòria a tres 
hotels d’Hostafrancs, la Bordeta i el Poble-sec, a més dels dos als quals es va 
suspendre la tramitació de la llicència d’obres: una residència d’estudiants al costat de 
l’estació de Sants i un hostal a Hostafrancs. 

El senyor Sarri pregunta quin és el projecte aturat a l’estació de Sants. 

El senyor Farré indica que es tracta del projecte afectat per la moratòria actualment. 

Es planteja pel Grup Municipal ERC: 

Quins han estat els beneficis que ha comportat l’espai de l’Open Camp al 
Districte en els primers mesos d’inici d’activitat? 

La senyora Marta Alonso Izquierdo, del GMDERC, apunta que no pretén obtenir dades 
sobre visitants, diners recaptats o satisfacció dels visitants, sinó sobre quines són les 
repercussions al districte. Recorda que es va assegurar que l’Open Camp comportaria 
un revulsiu i seria molt beneficiós per al districte. Pregunta quants veïns han estat 
contractats i en quines condicions, ja que s’oferien feines precàries i amb un salari 
inferior al mínim. Vol saber si ha millorat el transport públic i si Font de la Guatlla i les 
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Marines han sofert molèsties, ja que el darrer cap de setmana es va produir una 
massificació d’autocars. Tot seguit, formula la pregunta. 

La senyora Carolina López García, del GMDBComú, opina que el principal benefici de 
l’Open Camp als barris del districte ha estat l’obertura d’uns equipaments que estaven 
tancats al públic, l’alliberament del seu cost de manteniment als pressupostos 
municipals i la posada en ús d’equipaments que no es feien servir. Destaca que dels 
355 treballadors de l’Open Camp, 62 viuen als barris del districte. Afegeix que l’Open 
Camp ha participat amb activitats gratuïtes a dues fires de comerciants del districte, la 
Fora Stocks i la Medieval, a més d’arribar a acords amb els tres eixos comercials del 
districte per fer promocions especials i descomptes als seus establiments. 

Indica que s’ha celebrat jornades de portes obertes adreçades a col·lectius específics, 
com ara escolars, equipaments esportius municipals i comerciants. Apunta que el 
Districte de Sants-Montjuïc no ha rebut cap queixa ni incidència relacionada amb la 
mobilitat, els sorolls ni cap de les qüestions plantejades en les reunions de veïns sobre 
l’Open Camp. 

La senyora Alonso vol saber si realment l’Open Camp funciona i si els beneficis 
previstos s’estan obtenint. Recalca que no estava denunciant problemes de mobilitat, 
sinó que anteriorment es va assegurar que el districte se’n beneficiaria en termes de 
mobilitat. Es compromet a estar atenta a aquest assumpte. 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Què es fa des del Govern de Districte per a defensar el dret a l’habitatge de 
les persones que hi vivim tenint en compte l’avanç de l’especulació 
immobiliària? S’ha activat el protocol d’emergències socials al Districte que 
es va anunciar al Consell d’Habitatge del 14 de desembre de 2015? Es 
garanteix que les persones desnonades trobin un reallotjament digne al 
mateix barri? 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, manifesta que del gener al juliol del 
2016 l’Ajuntament ha atès el 38% més de casos de desnonaments que durant tot el 
2015. Recalca que en el 56% dels desnonaments hi havia menors implicats, els quals 
en el 30% de casos vivien amb famílies monoparentals. Informa que l’augment de 
desnonaments, i potser el seu enduriment, es pot relacionar amb el preu dels lloguers. 
Destaca que Sants-Montjuïc és el tercer districte de Barcelona amb més 
desnonaments i el tercer on més s’han incrementat els lloguers, un 22,7%. Recorda 
que al setembre es va produir un cas al carrer d’Arizala, amb tres menors implicats i 
intervenció policial. Apunta que la situació dels afectats s’agreuja a causa de l’atur 
sistèmic, dels sous baixos i de la situació laboral precària. 

Assenyala que és un deure de l’Ajuntament i del Districte vetllar pels drets de les 
persones, especialment les més vulnerables, i insta a defensar el dret de l’habitatge 
sobretot en casos en què intervenen interessos de les societats que es dediquen a 
l’especulació immobiliària, com en el cas d’Arizala. Comunica que l’especulació 
acostuma a anar vinculada al negoci turístic, especialment al Poble-sec. Manifesta que 
cal aturar els desnonaments, però també tenir preparat un sostre alternatiu en casos 
d’emergència, garantir el reallotjament al mateix barri amb una solució definitiva i 
respectar els drets dels infants. Demana mobilitzar l’habitatge buit de Barcelona i 
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aconseguir la cessió de pisos buits de grans propietaris. D’altra banda, considera 
urgent disposar d’un cens d’habitatges buits a la ciutat i a cada districte. Tot seguit, 
formula la pregunta. 

La senyora Esther Pérez Sorribas, del GMDBComú, assegura que el protocol 
d’emergències està en actiu i que el reglament d’emergències està ampliat i aprovat 
per donar suport a les famílies vulnerables amb problemàtiques d’habitatge. Es 
compromet a enviar dades de la UCER per escrit i comunica que s’està aportant 
assessorament i informació a tots els serveis implicats: Serveis Socials, Habitatge i la 
Taula de Desnonaments. Aclareix que aquests òrgans no només es fan presents en el 
moment del desnonament, sinó que executen una feina de prevenció quan es detecta 
una situació de vulnerabilitat. 

Remarca que els fons voltors presenten denúncies pel penal amb l’objectiu de generar 
desnonaments. Indica que, en aquests casos, la notícia arriba al Districte el dia 
anterior, de manera que és important obrir canals amb els Serveis d’Actes de 
Notificacions Civils perquè proporcionin informació sobre desnonaments. Puntualitza 
que, en els casos dels pisos d’emergència, la persona sol·licitant ha de signar, ja que 
en cas contrari, les solucions no són definitives i no es pot efectuar el trasllat als pisos 
d’emergència. Matisa que no es pot garantir que els pisos d’emergència siguin al 
mateix barri on viuen les persones desnonades. En aquest sentit, al·lega un conflicte 
amb les borses de lloguer i amb els pisos de la ciutadania. Corrobora que és preferible 
tenir el lloguer garantit durant cert temps, encara que es perdi una certa quantitat de 
diners, que no pas posar-lo al mercat i crear una especulació del preu del lloguer. 
Assegura que s’està treballant amb tots els serveis per trobar pisos al mateix barri i 
aportar solucions definitives a la problemàtica. 

Quin servei de l’Ajuntament ha fet la revisió dels textos dels cartells 
informatius dels nous jardins de Sants? S’ha encarregat a alguna empresa 
externa? I si fos així, quants diners ha costat? 

La senyora M. Lluïsa Pahissa Casadevall, del GMDCUP, exposa que als jardins de la 
rambla de Sants hi ha cartells informatius de les espècies vegetals i de la situació dels 
elements per situar-los en el seu context geogràfic. Critica que els cartells presenten 
errades per manca de revisió i deixadesa de correcció. Considera que el districte 
hauria de disposar d’assessorament lingüístic. Tot seguit, formula la pregunta i 
demana que es corregeixin els cartells. 

El senyor Xavier Farré Perisé, del GMDBComú, assegura que el Districte no està 
implicat en aquesta activitat. Comunica que els arquitectes plantegen una proposta i 
l’Àrea de Comunicació i Ecologia Urbana retornen la proposta als arquitectes i a 
l’empresa constructora, la qual encarrega els vinils que al seu torn tornen a 
Comunicació i Ecologia Urbana. 

Indica que l’obra es va acabar a l’agost, de manera que no es va respondre a la 
necessitat de revisar els vinils. Recorda que l’empresa constructora és la que paga els 
vinils com a part de l’obra, de manera que la restitució també serà a cost seu. Calcula 
que el cost rondarà els mil euros i matisa que tant el Districte com Ecologia Urbana en 
poden acceptar la responsabilitat. 

La senyora Pahissa argumenta que es tracta d’un fet insòlit. 
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D) Seguiment de proposicions/declaracions de grup i de precs: 

Es planteja pel Grup Municipal CUP: 

Que s’informi de quan i de quina manera s’ha previst que, per part de 
l’Ajuntament de Barcelona i amb la participació de la comunitat educativa de 
Sants-Montjuïc, es començarà a elaborar el mapa educatiu del Districte en 
relació al prec acceptat en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-
Montjuïc, de 14 de juliol de 2016, amb el contingut següent: 

Que el govern del Districte elabori amb tota la comunitat educativa (mestres, 
alumnes i famílies) un mapa educatiu adaptat a les necessitats reals dels 
nostres barris, a partir d’indicadors de renda familiar, alumnat matriculat a la 
pública i dades de naixement, amb previsió als propers deu anys, avançant-
nos a les necessitats futures i vetllant per la qualitat i les diverses 
necessitats formatives que es manifesten als diferents nivells educatius. Això 
permetrà tenir eines per cobrir les necessitats actuals i futures en matèria 
educativa 

El senyor Xavier Queralt Mateu, del GMDCUP, manifesta que al Ple de Sants-Montjuïc 
del 4 de juliol de 2016, l’equip de govern va acceptar un prec sobre l’elaboració d’un 
mapa educatiu del districte i es va comprometre a portar-lo a terme amb la participació 
de la comunitat educativa de Sants-Montjuïc. Tot seguit, formula el seguiment de prec. 

El senyor Joan Sanromà i Baulo, del GMDBComú, argumenta que del juliol al 
setembre es produeix un parèntesi, de manera que no pot anunciar cap novetat. 
Argumenta que s’està esperant la planificació del Consorci, format per dues 
administracions lentes que no es posen d’acord. Apunta que la setmana anterior van 
arribar les dades de matriculació en àmbit de ciutat, sense desglossament per barris ni 
per escoles. Indica que aquest desglossament arribarà el 15 d’octubre. Es compromet 
a fer tot el possible per realitzar el prec, a parlar-ne en el proper Consell Escolar i a 
crear un grup de treball o d’estudi si és necessari. 

Es planteja pel Grup Municipal PPC: 

Que s’informi de l’estat d’execució de la proposició/declaració de grup 
aprovada en sessió del Consell Plenari del Districte de Sants-Montjuïc, de 14 
de juliol de 2016, amb el contingut següent: 

Que es convoquin a la major brevetat possible les reunions i/o comissions 
referents a Can Batlló-Magòria, un monogràfic sobre Can Vies, Pla d’úsos del 
Paral·lel, muntanya de Montjuïc i seguiment d’ordenació singular de 
terrasses de Blai/Blesa així com conèixer en quin moment ens trobem envers 
aquestes qüestions 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que l’anterior regidor 
del Districte, el senyor Jaume Asens, es va comprometre a convocar un monogràfic 
sobre Can Vies, el qual encara no disposa de data. Anuncia que s’ha pactat un canvi 
de PGM en l’àmbit de Can Batlló, i malgrat que s’hagi explicat a la Comissió de 
Seguiment del Consell de Barri i al mateix Consell de Barri, considera que s’hauria de 
convocar la Comissió de Seguiment de Can Batlló perquè els tècnics i els implicats 
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puguin detallar i resoldre els possibles dubtes perquè posteriorment el Districte expliqui 
els plans per als propers tres anys. 

Opina que és important treballar les qüestions que afecten la muntanya de Montjuïc i 
els barris de l’entorn. Per aquest motiu, demana que es convoqui el Consell Assessor 
de la muntanya de Montjuïc constituït el 2015. Recorda que el Pla d’usos del Poble-
sec s’ha aprovat definitivament i que cal treballar en el del Paral·lel, per la qual cosa 
convé conèixer les conclusions del grup impulsor i fer un seguiment de l’aplicació de 
l’ordenació singular de Blai i Blesa. Tot seguit, llegeix el seguiment de proposició. 

El senyor Xavier Farré Perisé, del GMDBComú, recorda que en el seu moment ja es 
va argumentar que la proposició era multiproposta i assegura que s’anirà convocant 
cada consell quan calgui. Recorda que alguns ja s’han convocat, com ara el de Blai i 
Blesa, que va tenir lloc a principis d’estiu. Es compromet a informar de Can Batlló 
abans de final d’any. D’altra banda, nega saber a què fa referència quan esmenta el 
Pla d’usos del Paral·lel. 

Es compromet a treballar en la muntanya de Montjuïc i es mostra obert a les preguntes 
dels grups per poder-los aportar qualsevol informació respecte a aquestes qüestions. 
Respecte a la convocatòria d’espais informatius amb el veïnat, assegura que es farà 
en el moment convenient quan es disposi de prou contingut. 

El senyor Calleja reitera que cal començar a treballar en el Pla director de la muntanya 
de Montjuïc per determinar els àmbits a incidir. Demana que la convocatòria s’obri a la 
ciutadania mitjançant un procés participatiu o informatiu. Denuncia que el Consell 
Assessor es va constituir fa dos anys i encara no s’ha convocat. Pel que fa al Pla 
Paral·lel, demana que s’informi si es pretén urbanitzar els extrems del Paral·lel abans 
de final d’any o no. Demana que es passi l’Excel dels diferents seguiments de 
propostes aprovades. 

Respecte a Can Vies, admet que l’actual regidora no està obligada a continuar el 
compromís del senyor Asens, si bé adverteix que la qüestió s’acabarà presentant. 
Exigeix una explicació de la comissió d’urbanització de les vies respecte a la segona 
fase de la reurbanització del calaix i al principi de la tercera, ja que el veïnat demana 
una rampa d’accés. Accepta que l’equip de govern vulgui modificar el planejament 
aprovat de manera consensuada per gairebé tots els grups. Finalment, reclama que el 
monogràfic sobre Can Vies es convoqui abans de final d’any. 

E) Declaracions institucionals: 

1. Declaració de suport a la festa de la trepitjada de raïm del barri de Plus Ultra 

La presidenta informa que una de les dues declaracions institucionals presentades no 
ha obtingut el suport necessari per part de la resta de grups. 

El senyor José Antonio Calleja i Clavero, del GMDPPC, exposa que la festa se celebra 
des de fa trenta-un anys i que enguany tindrà lloc el 15 de setembre, dins el marc de la 
Festa Major del barri. Comunica que es tracta d’una recuperació de les bacanals que 
s’hi celebraven fa dos mil anys en honor al rei del vi i la verema, si bé continua amb la 
tradició de la verema i la conversió del raïm en vi a càrrec dels infants del barri.  
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Recalca que es tracta d’una celebració única a Barcelona i considera que cal donar-li 
més reconeixement i suport. En aquest sentit, i d’acord amb el ROM, demana proposar 
al Departament de Cultura de la Generalitat de Catalunya la inclusió de la festa de la 
trepitjada de raïm al carrer del barri de Plus Ultra al Catàleg del Patrimoni Festiu de 
Catalunya. Anuncia que tots els grups municipals van signar la declaració. 

 

La presidenta congratula els grups per la unanimitat i agraeix l’assistència de tots els 
presents, i en no haver-hi altres assumptes a tractar, aixeca la sessió a les 22.30 h. 

 

 

El secretari       Vist i plau 
La presidenta del Consell 
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